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VOORWOORD

Het bereiken van de leeftijd van 45 jaar is een mooi moment 
om zowel terug te kijken op wat bereikt is als vooruit te 
blikken op wat je de komende jaren zou willen bereiken. 
Zo vergaat het ook de VSW. In ons jubileumjaar hebben we 
in mei samen met u, in een interactieve lezing van Henk 
Koetsveld, verkend waar de accenten van de VSW zouden 
moeten liggen. En in de jubileumbijeenkomst van november 
kwamen in de lezing van Hans Mani zowel de hoogtepunten 
van het verleden als een visie op de toekomst aan bod.
Er kwam naar voren dat het behoud van het karakter van 
de wijken onverminderd van belang wordt gevonden, maar 
ook dat tijden en eisen veranderen. Onderwerpen als de 
energietransitie, duurzaamheid en de gevolgen van kli-
maatverandering zouden meer aandacht moeten krijgen. 
Dit is ook direct de aanleiding geweest om op de komende 
Algemene Ledenvergadering (op 26 mei om 20.00 uur in 
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maken. Daarom doe ik een dringend beroep op u als lid, om 
ons te helpen bij de activiteiten van de vereniging. Willen 
wij de kwaliteit kunnen blijven leveren die u terecht van ons 
verwacht, dan hebben wij meer actieve leden nodig. Wij 
zijn vooral op zoek naar deskundigen op het gebied van 
stedenbouw en architectuur, maar ook op andere vlakken 
kunnen we hulp, al dan niet structureel, gebruiken. U kunt 
altijd vrijblijvend een verkennend gesprek met een van 
onze bestuursleden aangaan.

Samen met u blijven we werken aan een mooi 
Hillegersberg-Schiebroek-Terbregge!
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de Hillegondakerk) een lezing over het verduurzamen van 
de woning te agenderen. De huidige wooneisen passen niet 
echt meer in de gebouwen van voor de jaren '50. Maar hoe 
ga je hiermee om, wanneer je het karakter van je oudere 
woning niet wilt aantasten?

BESTUURLIJKE VISIE
Ook als bestuur hebben we ons gebogen over de koers die 
we willen varen. We zijn van mening dat onze missie en 
visie, zoals verwoord in de statuten, nog steeds van kracht 
zijn: we willen ons in brede zin inzetten voor het behoud 
van de stedenbouwkundige kwaliteit van onze wijk. We zien 
echter ook dat we ons als vereniging beter en meer zouden 
kunnen profileren om ons gedachtengoed uit te dragen. 
Misschien moeten we daarvoor wel activistischer worden 
en de behaalde resultaten breder onder de aandacht 
brengen. Ons doel is om een grote, actieve vereniging te 
blijven, die met gezag kan opereren om de kwaliteit van de 
leefomgeving voor wat betreft stenen, water en groen, 
hoog te houden en waar nodig te verbeteren.

OPROEP AAN U!
Dat is een mond vol en wij beseffen dat we qua tijdsbeste-
ding van de actieve leden en de bestuursleden tegen 
grenzen aan lopen. Er moeten keuzes gemaakt worden, als 
de capaciteit beperkt is. Die keuzes willen we eigenlijk niet 
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't Zwarte Plasje

Zicht op de Bergse Voorplas

PODIUM VOOR … 

Dick van de Loo 
Al 30 jaar wordt de ledenadministratie van de VSW bijgehouden 
door Dick van de Loo. In deze TWR staat hij voor de verandering 
eens op de voorgrond.

Miranda van der Burg

Je woont in Hillegersberg/Schiebroek. Ben je daar 
geboren en getogen of ben je er op latere leeftijd komen 
wonen? (en in dat laatste geval: hoe ben je er zo terecht 
gekomen?)
Ik kom oorspronkelijk uit Venlo. Na mijn studie werktuig-
bouwkunde in Delft ben ik bij Unilever gaan werken: eerst in 
Wormerveer, vervolgens zeven jaar in het buitenland (Wenen, 
Rome en Napels) en daarna in Rotterdam. Mijn toenmalige 
vrouw Brigitte en ik gingen op zoek naar een woning in 
Hillegersberg. Als ik terugkijk, denk ik dat ik vooral werd 
aangetrokken door de mooie buurten in de omgeving van 
water. We zijn destijds in de Meeuwenlaan gaan wonen,  
na onze scheiding ben ik naar ‘het dorp’ verhuisd. Ik had 
inmiddels een zakelijk en sociaal netwerk opgebouwd in 
Hillegersberg, dus het lag voor de hand om in deze buurt te 
blijven. Brigitte is overigens ook nog steeds betrokken bij de 
VSW, zij zit in de activiteitencommissie.

Wat vind je het fijnste van het wonen in Hillegersberg?
Om te beginnen het water. Mijn vader had een boot, ik ben 
opgegroeid ‘op het water’. Ik heb mijn zoon leren zeilen op 
de Kralingse Plas en op de Bergse Plas. Ik heb zelf ook lang 
een bootje gehad. Ik woon nu op loopafstand van de Bergse 
Plassen en 't Zwarte Plasje, dat is fantastisch. Ik geniet ook 
erg van de relatieve rust. Ik wandel meerder keren per week 
6 km rond de plas. Door altijd dezelfde route te lopen, kan ik 
mijn hoofd leegmaken, ik kan dan heerlijk dagdromen. En het 
oude dorp voelt ook echt als een dorp. Mensen groeten 
elkaar, het voelt allemaal heel vertrouwd en charmant.

Hoe kwam je in contact met de VSW en wat maakte dat 
je lid werd?
Dat is eigenlijk via Brigitte gegaan. Zij was in aanraking geko-
men met de VSW en heeft drie jaar de functie van 
penningmeester vervuld. Op een gegeven moment kwam zij 
thuis met een groot tabellarisch kasboek voor het bijhouden 
van de financiën. Daar moest alles met potlood worden 
bijgehouden en aan het eind van het jaar moest alles met 
pen worden overgeschreven, dat kun je je niet meer voor-
stellen. Een van mijn grote hobby’s was (en is) computers. Ik 
was altijd bezig met programma’s als Lotus en Works123, de 
voorgangers van Excel. Ik zag meteen dat ik haar werk 
makkelijker kon maken en heb toen een tabellarisch kasboek 
gemaakt in Excel. Er waren toen zo'n 300 leden en in 
diezelfde periode heb ik ook de ledenadministratie gedigi-
taliseerd en ben deze gaan bijhouden (NAW-gegevens en 
contributiebetalingen). Later nam Agnes de functie van 
penningmeester over en bleef ik de ledenadministratie doen. 

Het kasboek dat ik toen ‘gebouwd’ heb, wordt vandaag de 
dag nog steeds gebruikt. Ik ben dat programma later zelfs 
gaan verkopen via internet. Eigenlijk heeft de VSW er dus 
voor gezorgd dat ik dat kon doen. In 2003 ging ik weg bij 
Unilever en ben als zzp-er gaan werken. Ik heb de ledenad-
ministratie toen overgedragen aan iemand anders, maar in 
2006 heb ik het op verzoek van Agnes weer opgepakt. En in 
de drie tussenliggende jaren zat ik in de kascommissie, dus 
ik ben eigenlijk nooit helemaal ‘weggeweest’ bij de VSW. Ik 
verstuur ook de welkomstpakketten voor de VSW. Eigenlijk 
is dat heel logisch, de informatie over nieuwe leden komt 
immers bij mij terecht. Verder ben ik soms wat eerder bij 
vergaderingen van de VSW aanwezig om te testen of de 
presentatie werkt. Alles wat ik voor de VSW doe, doe ik met 
heel veel plezier. Ik geniet van de betrokkenheid van mensen 
en ik kan mijn hobby (computers) uitoefenen.

Heb je nog tijd voor andere activiteiten en zo ja, welke?
Ik heb de pensioengerechtigde leeftijd, maar als zzp-er doe 
ik nog van alles. Zo geef ik bijvoorbeeld les bij HBO 
Werktuigbouwkunde aan het NCOI. Dat zijn modules van een 
aantal zaterdagen. Ik geef dan klassikaal of digitaal les aan 
volwassenen. Verder ben ik sinds begin vorig jaar bestuurs-
lid bij 't Zwarte Plasje. Het zou leuk zijn als de lezers van de 
TWR lid worden van het Zwarte Plasje. Ook zing ik elke maan-
dag in een koor in De Buurvrouw (voormalig Castagnet). Dat 
doe ik graag, het hoort echt in mijn ritme. Ook werk ik één 
dag in de week als vrijwilliger op een opvang voor jongeren 
met autisme (in Crooswijk). In de maatschappij wordt er toch 
nog vaak naar autisme gekeken alsof het te genezen is maar 
dat is niet zo. Soms geef ik ook wat bijles als daar 
behoefte aan is.

Wat zijn voor jou de meest aansprekende/markante 
gebouwen in Hillegersberg/Schiebroek (en waarom)?
Ik vind het Oude Raadhuis aan de Straatweg een heel bijzon-
der gebouw. Ik heb daar ooit nog mijn paspoort opgehaald, 
dat was geweldig! Het was echt een feestje om naar het 
gemeentehuis te gaan. Verder vind ik vooral het water in de 
wijk heel markant, meer dan gebouwen eigenlijk. In het jubi-
leumboek Tussen Groen en Water is dat ook prachtig 
‘vertaald’ door de schrijver en de fotografen.

Wat had er in Hillegersberg/Schiebroek/Terbregge nooit 
mogen gebeuren?
Voor het gedeelte waar ik woon, kan ik niets bedenken dat 
nooit had mogen gebeuren. Misschien dat de aanleg van de 
nieuwe snelweg voor sommige mensen een probleem is. Als 
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Prinsemolenpark

die nieuwe weg ervoor gaat zorgen dat het minder druk 
wordt op de Molenlaan dan zou dat natuurlijk heel mooi zijn. 
Het is een ramp om ’s morgens via de Molenlaan 
Hillegersberg uit te komen richting de Irenebrug. Ik denk wel 
dat de nieuwe weg daar verandering in zal brengen, maar of 
het veel zal zijn….. Het valt me op dat er toch echt steeds 
meer auto’s komen.

Waar ben je wat betreft de VSW het meest trots op?
Ik heb altijd veel bewondering gehad voor de VSW, de inzet 
om echt ergens voor te gaan. Toen ik begon, waren er 300 
leden en nu zijn het er ongeveer 650, dat is positief. Ik vind 
het ontzettend leuk dat er twee keer per jaar een TWR 
verschijnt. Ik weet dat het heel veel werk is om dat conse-
quent te laten verschijnen. De februaribrief is voor mij ook 
een vaste waarde, ik hecht aan gewoontes dus zulke dingen 
geven mij houvast. De concrete wapenfeiten van de VWS 
ken ik eigenlijk niet zo goed. Ik ben eigenlijk altijd meer ‘op 
de achtergrond’ bezig en veel minder betrokken bij de inhoud.
Ik vind de boeken die de VWS uitgeeft echt prachtig. Ik geef 
zulke boeken regelmatig weg als cadeau. Zo vind ik 
Gebouwde Accenten echt een heel mooi boek. Ik heb niet zo 
veel met scholen, maar het boek daarover is schitterend. En 
het boek van Chris Mast over 't Zwarte Plasje is ook heel 
bijzonder. Ik heb ook nog De ambachtsman vertelt, een van 
de oudere boeken van de VSW. Dus ja, de boeken van de VSW, 
dat is wel echt iets waar ik trots op ben.

Welke boodschap wil je de lezers van TW&R meegeven?
KOOP LOKAAL!
Ik vind het belangrijk dat in het dorp de kleine winkels kunnen 
blijven bestaan. Maar zij kunnen alleen overleven als wij daar 
kopen! Probeer je de Bergse Dorpsstraat eens voor te stel-
len zonder de kleine winkels die er nu zijn, dat wordt een 
saaie bedoening! Koop je boeken bij Maximus, koop je 
gereedschap bij Peter Tuinman. Zonder zulke winkels is het 
dorp het dorp niet meer, dus koop lokaal!

Heb je nog een hartenkreet voor de lezers van TW&R?
Ik wil alle lezers oproepen om in protest te komen tegen het 
opheffen van lijn 4 (en lijn 8). Ik vind het een idiote beslissing. 
Er komt weliswaar een snelle frequente bus naar de metro 
en een lokale busverbinding met de Straatweg, maar je moet 
dan altijd een keer extra overstappen. Er wordt aangegeven 
dat hiermee een betere inrichting op de Straatweg en de 
Bergse Dorpsstraat mogelijk is, maar daarbij doelen ze waar-
schijnlijk op de auto’s, die dan nog harder kunnen rijden! 
Verhoogde perrons zijn alleen mogelijk als je de weg smal-
ler maakt, maar dat lijkt me juist een heel goed idee. Ik ben 
een voorstander van het OV, maar het moet niet om onei-
genlijke redenen aangepast worden in het nadeel van de 
passagiers. Ik roep dus iedereen op om in actie te komen! 

Ook het uitbreiden van het betaald parkeren is een belachelijk 
plan. Betaald parkeren is nu tot de Prins Bernhardkade en 
wordt binnenkort verder richting het dorp uitgebreid. Het 
argument dat gebruikt wordt, is de parkeeroverlast die er- 
varen wordt in de buurten net voorbij het gedeelte ‘betaald 
parkeren’. Maar op deze manier verplaats je natuurlijk het 
probleem! Het echte argument is dat de gemeente de inkom-
sten wil, maar dat wordt niet gezegd.

Hoe zouden we volgens jou het ledenbestand van de VSW  
kunnen vergroten?
Dat hangt af van de reden dat het terugloopt. In het algemeen 
denk ik dat mensen tegenwoordig wat individualistischer 
ingesteld zijn. Het gaat er vaak om “what’s in it for me?”. De 
boeken, de TWR en de georganiseerde wandelingen zijn 
belangrijk. Maar voor ouders met kleine kinderen heeft de 
VSW niet zoveel te bieden denk ik, terwijl we het toch wel 
van de jongeren moeten hebben. Hoe kunnen we ze boeien 
en binden? Ik heb het antwoord niet, maar ik denk wel dat 
daar de sleutel ligt. De VSW is heel waardevol als het gaat 
om bestemmingsplannen, ook op het gebied van groen  
en water.

ENERGIEVERBRUIK MINIMALISEREN
In een tunnel zijn diverse installaties die energie 
nodig hebben. Denk hierbij aan verlichting, 
matrixborden, pompinstallaties, camera’s, etc. 
Veel van deze installaties werken op gelijkspan-
ning, terwijl het stroomnet wisselspanning levert. 
Door middel van omzetkastjes wordt de geleverde 
wisselspanning omgezet in de benodigde gelijk-
spanning. Daarbij gaat helaas veel energie 
verloren, denk maar eens aan de warmte die de 
adapter van een laptop afgeeft. Hier wordt de 
wisselspanning op één plek omgezet naar gelijk-
spanning. Er staan dus meerdere omzetkastjes 
naast elkaar. Omdat er ook reservekastjes worden 
geplaatst, kan de tunnel gewoon open blijven als 
er een kastje defect is. De warmte die al deze kast-
jes afgeven wordt gebruikt om het gebouw 
te verwarmen. 

Voor wat betreft verlichting zijn er diverse maat-
regelen genomen. Er is kritisch gekeken naar de 
minimaal benodigde (LED-)verlichting zonder dat 
de veiligheid in het geding komt. Door gebruik te 
maken van licht asfalt bij de ingang van de tunnel 
en een speciale coating op de tunnelwanden wordt 
het beschikbare licht maximaal gereflecteerd.

Alle apparaten worden geplaatst in technische 
ruimtes die zeer goed worden geïsoleerd, waar-
door ook daar zo veel mogelijk energie 
behouden blijft.

ENERGIE OPWEKKEN
Door alle energiebesparende maatregelen samen 
zal er in deze tunnel ca. 50% minder energie nodig 
zijn dan bij een standaard tunnel. Voor de reste-
rende energie wordt gebruik gemaakt van drie 
velden met zonnepanelen. Er wordt nog onder-
zocht of de te veel opgewekte energie kan worden 
opgeslagen in speciale accu’s zodat het later 
gebruikt kan worden.

TWIN-16
Om het ontwerp, de aanleg en het beheer van de 
tunnel te optimaliseren, wordt gebruik gemaakt 
van een zogenaamde tunneltweeling (TWIN-16). 
Dit systeem bestaat uit een database met 
3D-modellen waarbij d.m.v. Virtual Reality diverse 
scenario’s getest kunnen worden. Ook kan dan 
bijvoorbeeld getoetst worden hoe gebruikers de 
verlichting in de tunnel ervaren. Met behulp van 
de TWIN-16 kan het werkelijke energieverbruik zo 
goed mogelijk voorspeld worden.

De nieuwe snelweg en de tunnel moeten in 2025 
klaar zijn voor gebruik.

Voor meer informatie, kijk op https://www.
a16rotterdam.nl/ of bezoek de Expo in het Lage 
Bergse Bos (Rottebandreef, bij de kruising met 
de Branddreef)

Als bewoner van Schiebroek, Terbregge of Hillegersberg bent u waarschijnlijk 
wel bekend met het bouwproject “De Groene Boog”: een nieuw traject van 11 km 
lang gaat het Terbregseplein (aansluiting van de A16 op de A20) verbinden met 
de A13 (ter hoogte van Rotterdam Airport). Eén van de grootste uitdagingen in 
dit project is de realisatie van een 2 km lange energieneutrale tunnel (de eerste 
ter wereld!). Voor de aanleg van deze halfverdiepte tunnel door het Lage Bergse 
Bos is eerst onderzocht hoe het energieverbruik geminimaliseerd kan worden. 
Vervolgens is gekeken hoe de resterende energie lokaal en duurzaam kan 
worden opgewekt.

Miranda van der Burg

DE ROTTEMERENTUNNEL, 
DE EERSTE 
ENERGIENEUTRALE TUNNEL 
TER WERELD
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T.O.D.-bus

NS-halte Schiebroek

ACTUALITEIT

Het openbaar 
vervoer in 
Schiebroek  
in 1936

Ondanks de crisis die er heerste, kwam er in januari 1937 toch nog een Gids 
“ten dienste van de nieuwe inwoners” voor Schiebroek uit. Ook de gemeente 
Schiebroek moest prioriteiten stellen. Het subsidiëren van een gids had niet 
echt prioriteit. De uitgever, Dries Cossee, schrijft in zijn voorwoord dat het 

“door de tijdsomstandigheden” aanvankelijk niet de bedoeling was de Gids 
te laten verschijnen, maar dat dit door krachtige inspanning toch is gelukt. 
In de Gids staat o.a. een beschrijving van het vervoer in Schiebroek, anno 
1936, met taalgebruik uit die tijd.

Jan Cees van Duin

de bus geschreven. “Met de overbekende T.O.D.-
bussen, waaraan de bevolking zo gehecht is. 
Mooie wagens waarin men gemakkelijk zit. Met 
een vlug vaartje snellen zij over de weg en door 
de flinke ruiten rollen de mooie panorama’s van 
Schiebroek en Hillegersberg voorbij.”. 

Schiebroek was verbonden met twee buslijnen van 
de Terbregse Omnibus Dienst (T.O.D.): de S-lijn en 
de R-lijn. De S-lijn (S staat voor Schiebroek) ging 
van Rotterdam-Hofplein via de Kleiweg en de 
Ringdijk naar het eindpunt op de Adrianalaan. De 
R-lijn (R staat voor Rozenlaan) was een lijn die in de 
vervoersbehoefte van het Kleiwegkwartier 

voorzag. Deze lijn ging van Rotterdam-Hofplein via 
de Kleiweg naar het eindpunt op de Rozenlaan. 
Beide diensten waren 10-minutendiensten, maar 
omdat zij vijf minuten na elkaar vertrokken, kon 
men dus elke vijf minuten per bus van of naar 
Schiebroek rijden. Overigens was er ook nog een 
T-lijn (T staat voor Terbregge) die van Rotterdam 
naar Terbregge reed, maar daarbij Schiebroek niet 
aandeed. De T.O.D. verhuurde voor wie dat wilde 
ook “luxe touringcars”.

ZORGEN OVER DE TOEKOMST VAN DE BUS
In de Gids wordt nog een halve bladzijde besteed 
aan zorgen over de hoge tarieven en mogelijke 

vermindering van het aantal stopplaatsen van de 
bus. “Door de directie van de T.O.D. werden 
verschillende pogingen in het werk gesteld om 
verlaging van de tarieven te verkrijgen, maar op 
de ingediende verzoeken werd door de provincie 
steeds afwijzend beschikt. Een rit per R-lijn kost nu 
10 cent en per S-lijn 12½ cent.”. Er wordt vervol-
gens melding gemaakt van de strijd die met de 
gemeente Rotterdam werd gevoerd die het aantal 
stopplaatsen van de bus in de stad wilde vermin-
deren. Deze halve bladzijde eindigt optimistisch 
en vol vertrouwen: “Maar het gemeentebestuur 
van Schiebroek, met de burgemeester voorop,  
is diligent.”. 

DE TREIN
In 1908 werd Schiebroek aan het ijzeren net ver- 
bonden. De Z.H.E.S. (zoals in de Gids staat, maar  
beter bekend als Z.H.E.S.M.: Zuid-Hollandse 
Electrische Spoorweg Maatschappij), het elek-
trische spoor tussen Rotterdam Hofplein en 
Scheveningen Kurhaus, had vanaf de aanleg een 
halte Schiebroek aan de Kleiweg en vanaf 1924 
een halte aan de Adrianalaan. Toen werd nog 
duidelijk verschil gemaakt tussen een station en 
een halte; een station was groter en er waren 
meer faciliteiten voor de reizigers; bij een halte 
werden geen kaartjes verkocht, dat deed de 
conducteur op de trein. De halte Adrianalaan 

werd in 1932 opgeheven toen het openlucht- 
zwembad en recreatiepark Wilgenplas ontstond. 
De halte Wilgenplas was een goede vervanging 
van de oude stopplaats Adrianalaan, die maar 
spaarzaam met stoppende treinen werd bedeeld. 

In het spoorboekje van de winterdienst 1936-1937 
van de Nederlandse Spoorwegen is te zien dat er 
op werkdagen, alléén voor de richting Den Haag 
zeventien treinen op het station Schiebroek stop-
ten. Met ook zeventien treinen naar Rotterdam 
was er dus de mogelijkheid 34 maal per dag 
Schiebroek te bezoeken of te verlaten. En bij de 
zomerdienst was het nog drukker! “Het is voor 

menige provinciestad een voorrecht om naar 
te happen.” 
In de Gids wordt enthousiast gesproken over de 
treinvoorzieningen die Schiebroek heeft: ”De 
Wilgenplas laat in de zomer de treinen per kwar-
tier stoppen. En houdt Xerxes een wedstrijd, dan 
komen er per rit evenveel mensen aan als dat er 
vroeger in heel Schiebroek woonden. Dat zijn 
cijfers die spreken en die het tegendeel beteke-
nen van een isolement.”

DE BUS
En Schiebroek bezat nog meer vormen van 
openbaar vervoer! In de Gids wordt lovend over 

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek

Gids  
“Welkom in 

Schiebroek”, 
1937
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45 jaar stede(n)
bouwkundig 
wijkbehoud

Onderstaand artikel is een weergave van de lezing die Hans Mani heeft gegeven 
tijdens de najaarsbijeenkomst op 16 november 2022.

Waarom werd in 1977 de VSW opgericht? En waarom niet tien 
jaar eerder, of later? Wat waren de omstandigheden die de 
oprichting opportuun maakten en gelden deze omstandig-
heden nu, 45 jaar later, nog altijd?

De jaren ’70 waren jaren van onzekerheid. Na de euforie van 
de snelgroeiende economie in de jaren ’60 en de blik op een 
voortvarende toekomst sloeg de stemming om. De Club van 
Rome stelde dat er grenzen zijn aan de groei. De nieuwe 
herbouwde binnenstad van Rotterdam bleek ongezellig (“Je 
kon er na winkelsluiting een kanon afschieten zonder iemand 
te raken”). De bewoners van oude woonwijken rond de 
binnenstad pikten de verpaupering niet langer en eisten 
stadsvernieuwing in plaats van stadvernieling. En ook toen 
waren er energieproblemen: de oliecrisis van 1973.

WAKE-UP CALL
In 1972 werd de Koninginnekerk gesloopt om plaats te maken 
voor ‘Hoppesteyn’, een verzorgingsflat voor ouderen. 
Rationeel verstandig: met het afnemende kerkbezoek waren 
de kosten van onderhoud steeds moeilijker op te brengen. 
Maar na de sloop drong het besef door dat een monumentaal 
en beeldbepalend bouwwerk was verdwenen en vervangen 
door een standaard appartementengebouw. Voor velen 
werkte dit als een ‘wake-up call’. Er ontstond behoefte aan 
een inventarisatie van het te beschermen cultuurhistorisch 
erfgoed. Het Historisch Genootschap Roterodamum maakte 
een overzicht van ‘Architectuur van vroeger in het Rotterdam 
van nu’ en daarmee startte de discussie over welke objecten 
van waarde zijn en behouden dienen te worden.

OPRICHTING VAN DE VSW
Ook de toenmalige wijkraad van Hillegersberg-Schiebroek 
had behoefte aan een kwaliteit-inventarisatiekaart. In 1976 
werd de ‘Werkgroep Stedebouwkundig Wijkbehoud’ opge-
richt, die een gedetailleerd overzicht maakte van het 
cultuurhistorisch erfgoed in Hillegersberg, Schiebroek en 
Terbregge. De historische waarden van de wijken werden 
benoemd en van de bebouwing van vóór 1940 werd de histo-
rische waarde bepaald aan de hand van de categorieën 
‘beschermd monument’, ‘monumentwaardig’, ‘beeldbepalend’ 

en ‘beeldondersteunend’. De presentatie van deze inventa-
risatie leidde in 1977 tot de oprichting van de VSW met als 
doel het behouden en waar mogelijk herstellen van de 
geschiedkundige, architectonische, stedenbouwkundige en 
landschappelijke waarden in Hillegersberg, Schiebroek en 
Terbregge. In de Oprichtingsverklaring van de VSW werden 
de belangrijkste karakteristieken van de wijken Hillegersberg, 
Terbregge, Kleiwegkwartier en Schiebroek samengevat. 
Vooral het nog aanwezige ‘dorpse karakter’ als tegenhanger 
van de grote stad werd gewaardeerd en moest worden 
behouden. Soms zou dit moeten samengaan met restaura-
tie en conservering, soms was het handhaven van het 
beeld het doel.

MONUMENTENBELEID
De inventarisatiekaart werd onder dankzegging door de wijk-
raad aanvaard, maar het verzoek de inventarisatiekaart een 
formele status te geven werd op advies van de gemeente niet 
gehonoreerd. Rotterdam had in die jaren geen gemeentelijk 
monumentenbeleid. Beschermd waren alleen de Rijks-
monumenten: de Hillegondakerk met toren, ruïne en hek, en 
langs de Rotte de twee molens, de twee sluizen en de monu-
mentale boerderij in Terbregge. Pas in de jaren ’80 werd werk 
gemaakt van een Gemeentelijke Monumentenverordening 
en werd een Rotterdamse Monumentencommissie ingesteld. 
In het door het Rijk geïnitieerde ‘Monumenten Inventarisatie 
Project’ werden waardevolle panden uit de periode 1850 tot 
1940 opgenomen, waarvan ook enkele uit Hillegersberg en 
Schiebroek. Daarna gebeurde er weinig, maar na de eeuw-
wisseling nam de belangstelling voor cultuurhistorische kwa- 
liteit toe. De gemeente Rotterdam besloot haar welstands-
beleid vorm te geven in een Koepelnota, waarin de stad 
verdeeld werd in gebiedstypen met ieder een eigen historisch, 
stedenbouwkundig en architectonisch karakteristiek. 

BURGERINITIATIEF
Ondanks de waardevolle aanbevelingen in de Koepelnota 
Welstand bleek het voorontwerp bestemmingsplan ‘Kern en 
Plassen’ niet gericht te zijn op bescherming en versterking 
van de aanwezige kwaliteiten in het gebied, maar op het creë-
ren van zoveel mogelijk bouwlocaties. Dit leidde tot een 

Voorzitter overhandigt jubileumboek aan oprichters VSW.

UITGELICHT
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IN MEMORIAM burgerinitiatief waarna de gemeenteraad unaniem vaststelde 
dat het bestemmingsplangebied bij het Rijk moest worden 
aangemeld als beschermd stadsgebied. Het Rijk gaf echter 
aan dat de gemeente de status van beschermd stadsgezicht 
zelf moest vastleggen in het bestemmingsplan, waarop de 
gemeente aangaf dat de procedure van het bestemmings-
plan daarvoor al te ver gevorderd was. Wel werd de beeld- 
kwaliteit vastgelegd in de Koepelnota en werd het bestem-
mingsplan meer conserverend van aard.

POLITIEKE BESLUITVORMING
Ten tijde van de oprichting van de VSW fungeerde een advi-
serende wijkraad als intermediair tussen de bewoners en de 
gemeenteraad. In 1983 werd de wijk opgewaardeerd tot een 
deelgemeente met bevoegdheden op het gebied van de ruim-
telijke ordening. Dat was goed samenwerken: de VSW kende 
de portefeuillehouders en zij kenden de wijk en de VSW. 
Helaas zijn de deelgemeenten opgeheven en heeft de 
gemeente de regie over bouwen en buitenruimte weer naar 
zich toegetrokken. 

CULTUURHISTORISCHE VERKENNINGEN
Vanaf 2006 zijn er in Rotterdam zo’n 200 panden beschermd 
als Gemeentelijk Monument, waarvan 37 in Hillegersberg – 
Schiebroek. Om ook beeldbepalende objecten te beschermen 
(de verplichte sloopvergunning is in 2012 afgeschaft) moeten 
deze in het bestemmingsplan een dubbelbestemming 
‘Waarde-Cultuurhistorie’ krijgen. Met een Cultuurhistorische 
Verkenning van het gebied moet worden vastgesteld welke 
objecten beeldbepalend zijn. 
Bij het opstellen van de bestemmingsplannen ‘Molenlaan-
kwartier’ en ‘Kleiwegkwartier’ liet de gemeente slechts een 
zeer beperkte Cultuurhistorische Verkenning uitvoeren. 
Nadat de gemeente via een bezwaar bij de Raad van State 
tweemaal tot de orde was geroepen, is ondertussen van alle 
wijken een goede verkenning uitgevoerd. Veel waardevolle 
gebouwen zijn ondertussen met een dubbelbestemming 
beschermd. En in het hele Kern en Plassengebied krijgen nu 
ook de landschappelijke waarden een dubbelbescherming in 
het bestemmingsplan.

DE VERANDERSTAD
Eind 2021 stelde de gemeenteraad de ‘Omgevingsvisie 
Rotterdam’ vast. De trek naar de stad, vergrijzing, de ener-
gietransitie, klimaatverandering, digitalisering en de opkomst 
van de netwerksamenleving zijn grote ontwikkelingen die de 
stad raken en voor veranderingen zorgen. Dat roept vragen 
op, maar schept ook kansen. Wat voor stad zijn we nu en wat 
voor stad willen wij worden? De stad gaat veranderen en het 
college van burgemeester en wethouders wil dat alle 
Rotterdammers baat hebben bij deze veranderingen. Deze 
veranderingen zullen de komende jaren worden vastgelegd 
in ‘omgevingsplannen’, die de huidige bestemmingsplannen 
gaan vervangen.

VSW PERSPECTIEF
Nog geen jaar na de vaststelling van de Omgevingsvisie 
Rotterdam is de wereld weer ingrijpend veranderd. De 
Oekraïne-oorlog, de vluchtelingenopvang, de energiecrisis, 
inflatie en de noodzakelijke reductie van CO2, stikstof en fijn-
stof zullen ook onze wijk beïnvloeden. En net als in de jaren 
’70 is er behoefte aan een vereniging die zich inzet voor 
behoud van de kwaliteit van de leefomgeving. Hoe die inzet 

er uit zal zien, is nog ongewis. Het accent zal minder liggen 
op het beschermen van waardevolle panden, want daar is 
inmiddels in voorzien. De focus zal zich verder verbreden naar 
het stedenbouwkundig wijkbehoud: het bewaken en waar 
mogelijk versterken van een verantwoorde en samenhan-
gende vormgeving van de bebouwing en haar omgeving.

Laat ik tot slot proberen voor de komende jaren een vijftal 
aanbevelingen te formuleren:
1.  Richt de wijkontwikkeling in op het behoud van de eigen 

identiteit en van bestaande kwaliteiten en leg deze vast 
in bestemmings-/omgevingsplannen.

2.  Houd balans tussen behouden van oud en toevoegen  
van nieuw.

3.  Zet in op transformatie waar dat mogelijk is en op sloop 
en passende nieuwbouw waar dat nodig is.

4.  Let op behoud van de architectonische kwaliteit bij het 
duurzaam maken van gebouwen (gevelisolatie,  
zonnepanelen op het dak, warmtepompunits, e.d.).

5.  Bouw in samenhang met zorg voor schone lucht, water, 
groen en biodiversiteit.

Kortom, werk aan de wijk! Op naar een gouden jubileum van 
de VSW in 2027.

1952 - 2022

Maandagmorgen 5 december kreeg ik een WhatsApp van Hanny. 
Niets ongebruikelijks, nadat Hanny mij in mei opgevolgd was als 
coördinator van de werkgroep Activiteiten hadden we regelmatig 
contact via de app. Nietsvermoedend opende ik het berichtje. Deze 
app was echter geschreven door een van de zonen van Hanny. Tot 
mijn grote ontzetting las ik dat Hanny die nacht was overleden aan 
een herseninfarct. U begrijpt wat een schrik dat was. Zeker omdat 
Hanny kerngezond oogde en vol levenslust zat. Op geen enkele 
manier had ik dit zien aankomen. 

Voor en tijdens de VSW-bijeenkomst van 16 november in Lommerrijk 
had ik nog nauw contact met Hanny. Samen met andere vrijwilligers 
van de werkgroep Activiteiten zorgde de kersverse coördinator voor 
de uitgifte van het jubileumboek ‘Wonen tussen water en groen’.  Dit 
werk werd vlekkeloos gedaan; Hanny stuurde aan en zat overal 
bovenop. Precies hoe ik haar kende: energiek en vrolijk. Na afloop 
dronken we gezamenlijk nog een welverdiend biertje.

Het overlijden van Hanny is onverwacht en treurigstemmend. In 
april, net iets meer dan een half jaar eerder, was haar man Jan over-
leden aan een hersentumor. Jan was al lange tijd ziek en Hanny heeft 
veel zorgen om hem gehad. Toch wist zij het verlies een plek te 
geven, zoals Hanny mij destijds schreef: ‘Ik was hier natuurlijk op 
voorbereid. Ik ben vooral "blij" dat Jan nu rust heeft. Wij hebben er 
vrede mee.’ Dat was Hanny voor mij ten voeten uit: positief inge-
steld en altijd bereid om een helpende hand te bieden. Naast haar 
vrijwilligerswerk voor de VSW was ze ook actief voor de kerk en KBO 
in haar woonplaats Bergschenhoek. 

Wij zullen Hanny, met haar positieve instelling, enthousiasme en 
tomeloze energie, erg missen.

Afgelopen december werd de VSW overvallen door 
het plotselinge overlijden van Hanny van Lieshout 
– Van Dun, een zeer gewaardeerd en actief lid van 
onze verenging. Als eerbetoon aan Hanny daarom 
een korte en persoonlijke terugblik.

Chris Buitendijk

Hanny  
van Lieshout  

- Van Dun
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SHHS: 
‘memorabilia’ 

De Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek (SHHS) heeft weer een 
nieuwe vitrine in de wijk. Naast vitrines in het gebiedskantoor aan de 
Argonautenweg 23 en in het Huis van de Wijk Arcadia, Apollostraat 270, is 
er nu ook een vitrine in Schiebroek: in het Teldershuis, ook een Huis van de 
Wijk, Teldersweg 237.

Jan Cees van Duin | E: jc.vduin@hccnet.nl | T: 06 – 40 41 51 08

In de vitrines zijn ‘memorabilia’ van Hillegersberg, Schiebroek 
en Terbregge ten toon gesteld. Wat zijn ‘memorabilia’? Dat 
zijn voorwerpen, documenten en ‘spulletjes’ uit het verle-
den die herinneringen oproepen. Schilderijen, prenten, 
beeldjes, kaarten, gedenkborden, medailles, vaandels, 
penningen, lepeltjes. En oude boeken, folders, foto’s, zwem-
diploma’s, schoolrapporten en nog veel meer.

SHHS heeft geen eigen aankoopbudget en geen museum, 
maar laat het materiaal dat wordt ontvangen graag aan 
iedereen zien. Dat kan in de vitrines, maar ook door het 
organiseren van tijdelijke tentoonstellingen in de wijk. Al het 
materiaal wordt zorgvuldig gedocumenteerd en bewaard, 
veiliggesteld dus voor volgende generaties.

Natuurlijk komen niet alle Hillegersbergse en Schiebroekse 
‘memorabilia’ in bezit van SHHS, maar mogen er van de eige-
naren wel foto’s van worden gemaakt. Bijvoorbeeld van een 
schilderij met een afbeelding van ons gebied van ‘vroeger’. 
En als het van de eigenaar mag, zetten we die foto’s op de 
website zodat iedereen die geïnteresseerd is in de geschie-
denis van ons gebied hiervan kan genieten.

VRAAG 1: 14 JANUARI 1924
In november 2022 kreeg SHHS van Hans en Gini van 
Breeschooten een puntgaaf Delftsblauw wandbord. Met 
daarop de tekst “Rotterdam-Hillegersberg 14 januari 1924-
1949”. Een 25-jarig jubileum dus. Op de achterzijde staat o.a. 

“5110/30”. Dat betekent dat het bord in een serie is gemaakt. 
Het is niet bekend waarom het bord is gemaakt. De vraag 
aan de lezer is dus: kent u een bijzonder Rotterdams-
Hillegersbergs feit dat is ontstaan op 14 januari 1924 dat 
(blijkbaar) de moeite waard was 25 jaar later te herdenken?

VRAAG 2: WEESHUIS
Burgemeester Van Kempen (1924-1941) opende een wees-
huis in Hillegersberg. Althans dat zijn de gegevens bij de 
foto. Weet iemand welk weeshuis, waar en wanneer? 

VRAAG 3: HILLEGERSBERG 1930
Achter op een foto staat: “23 april 1930, Hillegersberg”. Wie 
weet waar in Hillegersberg dit is en heeft nog verhalen over 
deze huizen of deze wijk? Zijn de huizen gesloopt en 
wanneer? En wat is ervoor in de plaats gekomen?

VRAAG 4: BOERDERIJ AAN DE KLEIWEG
In de vorige Tussen Wilgenplas en Rotte stond een mooie 
oude foto van 1925 van een boerderij aan de Kleiweg te 
Hillegersberg. Wij weten niet waar aan de Kleiweg deze 
boerderij stond. Helaas hebben we geen ‘kreet van herken-
ning’ of een suggestie mogen ontvangen. Misschien is er 
toch nog iemand die iets weet?

AGENT NOORDERMEER
In de vorige Tussen Wilgenplas en Rotte stond een vraag 
over Agent 1e klasse G. Noordermeer, dienstnummer 1050 
en het pand waar hij voor stond op een oude foto, met de 
fiets aan de hand. Noordermeer was agent in Hillegersberg, 
en later tot 1948, in Terbregge. Mevrouw Laura Meilink 
herkende het pand direct, zij schrijft: “Het gebouw staat aan 
de Bergse Linker Rottekade, even ten Noorden van het terras 
van De Prins. Het is een voormalig politiebureau. De kleine 
ramen van de dakkapel zitten er nog steeds hetzelfde in. Mij 
is verteld dat daar de cellen waren. Boven de voordeur is een 
medaillon met Hillegonda. De woning is tegenwoordig wit 
gepleisterd. En het medaillon is in kleur geschilderd. Nog niet 
zo lang geleden is er wat aan het pand gerenoveerd.”.

2

4

3

4

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek

Vraag 2: 
Opening weeshuis Hillegersberg:  

welke straat en wanneer?

Vraag 4: 
1925 Kleiweg te Hillegersberg: 

waar precies?

Vraag 3: 
23 april 1930 Hillegersberg. 
Maar waar in Hillegersberg?

Bergse  
Linker  
Rottekade 330

Vraag 1: 
Wandbord  

14 januari 1924-1949. 
Ter gelegenheid waarvan? 

1
Wandbord  
14 januari  1924-1949  
(achterzijde)

1VRAAG

VRAAG

VRAAG

VRAAG

VRAAG
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De EikWegens het thema duurzaamheid van 
dit nummer van TWR kies ik ervoor om 
het over de eik te gaan hebben. Eiken 
behoren tot de waardevolste bomen. 
Bijna alles van deze boom is voor ons 

bruikbaar: het hout, de bast en de 
vruchten. Eikenhout is de duurzaamste 

en hardste inheemse houtsoort.  
Toepasselijk dus in dit themanummer.

INHEEMS
De eik is ongeveer 8.000 jaar v.Chr. in ons land verschenen, 
zo blijkt uit stuifmeelonderzoek. Na de ijstijd zijn de eiken 
over de Pyreneeën uit Spanje en over de Alpen uit Italië 
gekomen. Ongeveer 6.000 jaar lang hebben ze de overhand 
gehad in de bossen in onze omgeving. Daarna heeft zich 
hier ook de beuk gevestigd, die een geduchte concurrent is 
wegens de sterke schaduwvorming. Eiken zijn lichtminnaars 
en kunnen door beuken verdrongen worden. Er bestaan 
twee soorten inheemse eiken: zomer- en wintereiken. In 
onze omgeving in Zuid-Holland komt alleen de zomereik voor.

HERKENNING
Net als de beuk behoort de eik tot de napjesdragers (Fagaceae). 
De vrouwelijke bloem (heel onaanzienlijk) groeit na bestuiving 
uit tot één napje: een eikel. De mannelijke bloemen vallen 
meer op. Gelijk met het uitlopen van het blad verschijnen 
de mannelijke katjes. Eiken zijn net als elzen en berken wind-
bestuivers. Eiken zijn “laatbloeiers”, ze dragen pas bloemen 
na dertig tot veertig jaar.
Het blad is gelobd en heeft aan de bladvoet opgekrulde oren, 
de bladstelen zijn kort. De eikels zitten aan lange stelen. De 
schors van de stam is onregelmatig geribbeld.
De afgelopen herfst hebben de eiken opvallend lang, tot in 
december, het bruin verkleurde blad gedragen. Waarschijnlijk 
is dit veroorzaakt door de zachte herfst met pas laat nachtvorst.

GALLEN
Eiken zijn bekend om het voorkomen van allerlei gallen. Een 
gal is de vorming van een opzwelling of nieuwvorming aan 
een plant als gevolg van de aantasting van een parasiet. Bij 
eiken komen wel 100 verschillende gallen voor op alle delen 
van de boom. Langs de Strekkade is vooral de knoppergal te 
vinden. Deze wordt veroorzaakt door een galwespje (enkele 
mm groot) die eieren legt tussen de eikel en het hoedje. Als 
reactie hierop maakt de eik ca 2 cm grote geribbelde kleve-
rige gallen, met daarin een kamer voor de larve van de galwesp. 
In de herfst vallen die gallen er tegelijk met de eikels af.

GEBRUIK
Het hout is geschikt als timmerhout en brandhout. De eikels 
zijn rijk aan zetmeel en geschikt als varkensvoer, maar ze 
zijn wegens het hoge gehalte aan tannine niet geschikt voor 
menselijke consumptie. Door de eikels te roosteren neemt 
het tanninegehalte af. Er bestaan vondsten uit de IJzertijd 
(1.200-550 v. Chr.) van verkoolde eikels, mogelijk een 
mislukte poging van voedselproductie. De uit eikenschors 
gewonnen tannine is als run vanaf de IJzertijd gebruikt voor 
het looien van leer.

OUDERDOM EN JAARRINGEN
In het algemeen worden opgaande eikenbomen in bosver-
band in Nederland niet ouder dan 300 of 400 jaar; in Engeland 
en Duitsland zijn bomen bekend van wel 1.200 jaar oud.
De ouderdom van archeologische vondsten wordt vaak 
bepaald met de C14 methode, deze is redelijk nauwkeurig. 
Maar preciezer (tot op het jaar nauwkeurig) kan de ouder-
dom van bijvoorbeeld eikenhout bepaald worden met de 
jaarringenmethode. Elk jaar is qua vochtigheid en warmte 
uniek, dit geeft een unieke jaarring-breedte (groeiring van 

het hout). Zo ontstaat een uniek patroon van opvolgende 
jaarringen: smal in koude droge perioden en breed in voch-
tige en warme perioden. 
De jaarringen zijn te vinden in oude bomen, maar ook in oud 
hout van bijvoorbeeld balken in gebouwen en in subfossiel 
hout (heel oude stammen die onder natte omstandigheden 
bewaard zijn, bijvoorbeeld in een moeras). Aan de hand van 
zulke jaarringen kan in een bepaald gebied een reeks 
worden vastgesteld. In noordwest Europa is een aaneen-
sluitende reeks jaarringen van zomereiken opgesteld, deze 
behelst een periode van ca. 10.000 jaar! 

ARCHEOLOGIE
Hout dat bij opgravingen gevonden wordt, is meestal eiken-
hout. Zo worden er wegen en funderingen van boerderijen 
uit de Romeinse tijd (750 v.Chr. tot 475 na Chr.) gevonden 
die bestaan uit eikenhout. Ouder zijn de eerste massieve 
wielen (ca 3.500 v Chr.) uit de Nieuwe steentijd. Maar het 
alleroudste stuk eikenhout dat is gevonden, is een kunstui-
ting. Het is het oudste kunstvoorwerp van ons land, 
gevonden bij een ontgraving van veen ten behoeve van de 
Volkeraksluizen. “Het mannetje van Willemstad” blijkt met 
de C14 methode gedateerd te zijn op 5.300 jaar v. Chr! Dat 
is 2.000 jaar vóór de bouw van de hunebedden. Het manne-
tje is te zien in het Rijksmuseum van Oudheden in Leiden.

BOMEN OVER BOMEN

Tineke van Oosten

Het mannetje van Willemstad
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Bouwbord op Bedrijventerrein Schiebroek i.v.m. deelneming aan 
“Energie Positief” https://www.bepositief.nl/

ACTUALITEIT

Energiepositief 
ondernemen op 
Bedrijventerrein 
Schiebroek

“Het klinkt een beetje als het sprookje van Zwaan 
kleef aan”, vertelde parkmanager Edwin Markus in een 
interview met een vertegenwoordiger van de Rijksdienst 
voor Ondernemend Nederland (RVO)1. “De BIZ bracht 
stabiliteit en veiligheid, waardoor ruimte ontstond voor 
duurzaamheid.”

Sijmen Aleman

De oprichting van Stichting BIZ Schiebroek bleek een gouden greep

Situering van het aan te leggen 
zonnepark onder de aanvliegroute.

Automatische 
bandenpomp voor 

gezamenlijk gebruik

Samenwerkende ondernemers voor het plaatsen van 
zonnepanelen op daken bedrijfspanden

15 juli 2013 – Ondertekening intentieverklaring 
tussen Stichting BIZ Schiebroek,  
de deelgemeente en de stad Rotterdam.  
V.l.n.r.: Edward Sterenborg,  
wethouder Hamit Karakus  
en Dick van der Graaf.

Dankzij het tegelijkertijd opgezette Park mana-
gement, dat ondernemers veel werk uit handen 
nam bij subsidieaanvragen en het maken van 
energiescans van bedrijfspanden, sloot het ene 
na het andere bedrijf zich aan. Het gevolg was dat 
de draagvlakmeting succesvol was; maar liefst 
83% van de stemgerechtigde ondernemers en 
vastgoedeigenaren van Bedrijventerrein Schie-
broek stond positief tegenover een invoering 
van de BIZ. Hierdoor werd in de periode 2011-
2015 een groot aantal verbeteringen uitgevoerd. 
Dat maakte het bedrijventerrein in één keer tot 
een aantrekkelijker en veiliger gebied om te 
ondernemen, zich te vestigen en te investeren.

VAN VERBETERING NAAR VERNIEUWING
Zo werd na goedkeuring en met medewerking 
van gemeente en provincie een volledige 
herstructurering (o.a. volledige herbestrating) van 
de openbare ruimte uitgevoerd. Ook kwamen 
er bewakingscamera’s en werd er ingezet op de 
aanleg en exploitatie van een glasvezelnetwerk. 
Er werden ook AED’s geplaatst en de daarvoor 
benodigde trainingen aangeboden.
De nota “Kansen voor duurzaamheid in Hillegers- 
berg-Schiebroek”, een initiatief van de Gemeente  

in datzelfde jaar, werd aangegrepen om actief 
in te zetten op een aantrekkelijke, schone, 
groene, gezonde en veilige leefomgeving. 
Tevens werd onderzoek gedaan naar de geza-
menlijke aanschaf van zonnepanelen met 
behulp van daarvoor beschikbare subsidies.

UNIEKE POSITIE
Na een volgende positieve draagvlakmeting 
werd vol vertrouwen uitgekeken naar een 
tweede BIZ-periode. De bevestiging daarvan 
viel op 11 maart 2016 in de bus. En wel in de 
vorm van het proces-verbaal ondertekend  
door de directeur der belastingen de heer  
R.W.J. Schalkwijk MBA. Deelname aan de BIZ leidt 
namelijk tot gewijzigde belastingaan slagen 
voor de deelnemende ondernemers en vastgoed - 
eigenaren. Het dankzij deze heffing verkregen 
geld komt ter beschikking van de Stichting BIZ 
Schiebroek, die op haar beurt kan overgaan tot 
het ten uitvoer brengen van het vooraf opge-
stelde wensenlijstje. Een bijzondere vermelding 
verdient het feit, dat het terrein daarmee het 
enige bedrijvengebied in Rotterdam was met 
een tweede BIZ-periode. Een heel unieke 
positie dus.

WENSENLIJSTJE
Het spreekt dan ook voor zich dat op eenzelfde 
voortvarende wijze werd doorgegaan met initi-
atieven ter verbetering en verduurzaming van 
het Bedrijvengebied. Zo kwam, met behulp van 
een gedeeltelijke kostendekking door de 
gemeente, een verbeterd camerasysteem tot 
stand, waarbij vooral het ‘live’ uitlezen van de 
beelden werd gezien als een eerste vereiste. 
Een jarenlange wens voor een betere ontslui-
ting van het bedrijventerrein werd eveneens 
benadrukt en meegenomen door het park mana- 
gement in de gesprekken met Rijkswaterstaat. 
Het resultaat is, dat in de plannen voor de aanleg 
van het tracé A13-A16 een geheel nieuwe ontslui- 
tingsweg langs de Zuidzijde van het tracé is inge- 
pland, waardoor de overige toegangswegen, 
met name die door het woongebied, ongemoeid 
zullen blijven. Op het terrein zelf kwam een nieuwe 
bewegwijzering tot stand, waarvan de kosten 
door de Gemeente Rotterdam en de gezamenlijke 
BIZ-deelnemers werden gedragen. En ook de 
verkeersvoorrangsregels op het terrein werden 
aangepast met daarbij een automatische ver-
wijzing naar een speciaal daarvoor ingerichte 
vrachtwagenparkeerplaats.

Tijdelijke ontsluiting van het Bedrijvenpark  
op de N209 i.c.m. aanleg A13-A16

ANWB-wegwijzer op 
het bedrijventerrein

De Wet op de Bedrijven-Investerings-Zones 
(BIZ) werd op 1 januari 2015 ingevoerd en bood 
ondernemers en vastgoedeigenaren de moge-
lijkheid te investeren in hun (bedrijfs)omgeving. 
Vóór deze wettelijke BIZ was er een experi-
mentele BIZ, waaraan het bedrijventerrein 
Schiebroek reeds in 2011 deelnam. Hierdoor 
onderging het terrein langzaam maar zeker een 
metamorfose.

Parkmanager Edwin Markus

1�RVO is de instantie die het overheidsbeleid op het gebied van duurzaam, agrarisch, innovatief en internationaal ondernemen 
vormgeeft en ten uitvoer brengt met als doel Nederland economisch sterker en duurzaam te maken.

QR-code:  
Bekijk het 

aanvliegen op 
Rotterdam- 
The Hague 

Airport vanuit  
de cockpit
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CHAPEAU: Text

Beeld van herbestrating met oplaadpaal 
elektrische voertuigen

Situatieschets van de toekomstige 
ontsluiting van het bedrijventerrein

Opstelplaats voor truckers AED-locaties Bedrijvenpark Schiebroek

VEEL BEREIKT
Toen wethouder Struijvenberg eind 2016 het 
Bedrijvenpark bezocht, toonde deze zich blij 
verrast bij de aanblik en uitstraling van het 
totaal vernieuwde terrein. In de tweede 
BIZ-periode 2016-2020 kwam nog meer tot 
stand, zoals: 

 -  de oprichting van een E-team door zes 
ondernemers om te komen tot verdere 
energiebesparende maatregelen;

 -  de plaatsing van zonnepanelen op de 
panden van deze ondernemers;

 -  een eerste eigenaren-overleg om te 
praten over de voorwaarden van de 
lopende erfpachtcontracten

 -  de deelname aan “Energie positief” als 
eerste van tien bedrijventerreinen in 
Nederland, behorende tot het project: 

“250 bedrijventerreinen energie positief” 

Uitgangspunt bij dit laatste onderdeel was, te 
komen tot de aanleg van een zonnepark langs 
de landscheidingsweg, pal onder de aanvlieg-
route. Als gevolg hiervan kwamen er elektrische 
laadpalen en een slimme bandenpomp.
Dankzij al deze verbeteringen viel een duide-
lijke terugloop te constateren in de leegstand.

VERGAANDE VERDUURZAMING
Intussen bevindt de Stichting BIZ Schiebroek 
(SBS) zich met alle ondernemers en vastgoed- 

eigenaren na alweer een succesvolle draagvlak-
meting (86,93% voor) in een volgende BIZ-periode 
(2021-2025). Een BIZ die geheel in het teken staat 
van een zevental duurzame projecten. 
Een van de belangrijkste projecten is de oprich-
ting van Energie Coöperatie Schiebroek (ECS), 
met als doel het realiseren van een ca. 6.000 
panelen tellend collectief zonnepark. In combi-
natie met dit immense zonnepark wordt 
onderzoek gedaan naar de aanleg van een (snel)
laadplein voor bedrijfsauto’s, deelauto’s en deel-
fietsen. Een project dat daarmee samenhangt en 
wordt uitgevoerd, is het verduurzamen van een 
14-tal bedrijfspanden met een totale investering 
van € 775.000,-. De werkzaamheden die hierop 
betrekking hebben, zijn o.a. het aanbrengen van 
dubbele beglazing en het isoleren van daken plus 
het plaatsen van zo’n 1.200 zonnepanelen. 
Hierbij wordt gebruik gemaakt van de subsidie-
regeling “Verduurzaming Bedrijventerreinen” 
van de Provincie Zuid-Holland. 

Voorts wordt in samenwerking met de 
Gemeente, het bedrijf Dolmans, Rebel Group 
en de Provincie Zuid-Holland gewerkt aan een 
klimaat adaptief bedrijventerrein. Aandachts-
punten zoals vergroening, wateropvang en 
hittestress (een toenemend probleem door 
klimaatverandering) staan hierin centraal. 
Eveneens in samenwerking met Gemeente, 
MRDH (Metropool regio Rotterdam Den Haag) 

en de Provincie Zuid-Holland wil men komen 
tot een volledig Circulair Bedrijventerrein door 
het beter en anders benutten van grondstof-
fenstromen en lokale uitwisseling. Kort gezegd, 
een bedrijventerrein waar wordt ingezet op 
materiaalreductie, duurzaamheid en het circu-
leren van materialen. Een eigen milieupark 
maakt hiervan eveneens onderdeel uit. 

Tenslotte wordt onderzoek gedaan naar een 
Multi-model infrastructuur om te komen tot 
een Energy Hub2 Schiebroek Rotterdam.

RESUMÉ
Het mag gezegd worden dat Bedrijventerrein 
Schiebroek zich in de ruim tien jaar die de 
Stichting BIZ Schiebroek nu achter zich heeft 
liggen een zeer belangrijke bijdrage heeft 
mogen leveren aan de ingeslagen weg naar een 
toekomstbestendig Nederland. 
Wat begon met een eenvoudig “schoon, heel en 
veilig” groeide uit tot een ambitieus en ge dreven  
collectief van ondernemers en vastgoed eige-
naren, die ervan doordrongen zijn dat door 
samenwerking en innovatief mee denken, onder 
leiding van professioneel parkmanagement, 
grote voordelen te behalen zijn. In een groter 
perspectief: als alle bedrijvengebieden in 
Nederland daarop inzetten, zal ondernemend 
en werkend Nederland een sleutelrol vervullen 
bij het behalen van de klimaatdoelstellingen.

2�Het gaat hier om een knooppunt waar contacten van verschillende energiedragers worden gebundeld om vervolgens  
energie uit te wisselen. Voor bedrijventerreinen is hierin een sleutelrol weggelegd.

Raad van Advies 
Bouwzaken

STRAATWEG 8
Het pand Straatweg 8 is een historisch pand uit 
1898 dat een opknapbeurt goed kan gebruiken. 
Sloop van dit oude pand aan de Straatweg zou 
een onherstelbaar verlies betekenen: het pand 
is historisch erfgoed. VSW heeft er in een geza-
menlijke brief met Roterodamum en Heemschut 
bij de gemeente op aangedrongen om dit pand 
de status van gemeentelijk monument 
te verlenen. 

 ADRIANALAAN 395
Het andere pand dat specifiek aandacht kreeg, 
is een woning aan de Adrianalaan 395. Dit 
honderd jaar oude pand, een “overgebleven” 
oorspronkelijke (tuinders?)woning, is inmiddels 
volledig ingebouwd in het bedrijventerrein 
Schiebroek. Het pand is architectonisch niet 

bijzonder voor een woonhuis uit jaren '20-'30 en 
bovendien is het pand zowel in hoofdvorm als 
detaillering zwaar aangetast. Maar toch is het, 
als laatste woonhuis midden in het bedrijventer-
rein, iconisch.

ICONISCHE GEBOUWEN
Iconische gebouwen zijn niet direct monumen-
ten, maar wel gebouwen met een bijzonder 
uiterlijk of met een bijzonder verhaal. De lijst van 
iconische gebouwen is nooit compleet. 
Eenvoudigweg omdat lang niet altijd bijzonder-
heden in bredere kring bekend zijn. Zo is het blok 
woningen Wilgensingel 186-208, gebouwd in 
1934, bijzonder omdat de stenen waaruit het blok 
is opgetrokken restantstenen zijn van de bouw 
van het (toen) nieuwe museum Boijmans 
Van Beuningen.

OFFICIËLE BEKENDMAKINGEN
De gemeente maakt regelmatig aanvragen voor 
omgevingsvergunningen e.d. bekend. Het is van 
belang deze te volgen zodat we weten waar er in 
ons gebied plannen zijn om iets te gaan verande-
ren. Meestal zijn dit overigens geen bijzondere 
zaken, maar soms ook wel. Bijvoorbeeld het zetten 
van een verdieping op een bestaand gebouw. Daar 
moeten we dan even naar kijken. Vinden we dat in 
de omgeving passen? Zo ja, zijn er dan toch 
‘aandachtspunten’? Zo nee, wat kunnen we dan 
doen? Contact zoeken met de aanvrager, een 
zienswijze indienen of bezwaar aantekenen?
 
BEELDBANK GEBOUWEN
De beeldbank gebouwen is inmiddels gereed, in 
die zin dat de rijksmonumenten, de gemeente-
lijke monumenten en de VSW-schildjes zijn 
geïnventariseerd en vastgelegd. Nog lang niet 
alle gegevens zijn achterhaald (architect, bouw-
jaar e.d.). Ook is een aantal iconische gebouwen 
geïnventariseerd, deze staan ook in de beeld-
bank. Dezer dagen zal de beeldbank op de 
VSW-website worden gezet.

VRAAG: Als u panden in het gebied kent “met een 
verhaal”, wilt u dat dan met mij delen?

Raad van Advies Bouwzaken

Adrianalaan 395

Wilgensingel 186-20

Straatweg 8

Jan Cees van Duin

De Raad van Advies Bouwzaken heeft het afgelopen half jaar 
verschillende projecten in behandeling genomen. Twee panden 
kregen bijzondere aandacht. Wat betreft de samenstelling 
van de Raad moet worden gemeld dat de beoogde voorzitter, 
Jiska Schimmelpennink, zich om persoonlijke redenen heeft 
teruggetrokken als voorzitter.
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Een eeuw 
Plaswijckpark

AAN DE BERGSE PLAS

DE GEDACHTE ACHTER PLASWIJCKPARK
Een eeuw geleden legt Loos de basis voor het huidige 
Plaswijckpark. Hij ziet dat Rotterdam behoefte heeft aan 
een groene plek buiten de drukke stad waar kinderen met 
verschillende culturele achtergronden samen kunnen 
spelen. Want Rotterdam is in 1923 nog echt een vieze stad.
Mensen wonen dicht op elkaar en krijgen weinig gezonde 
voeding binnen. In de meeste huizen valt geen zonlicht naar 
binnen. De Rotterdammers werken hard en verdienen 
weinig geld. Op de straten is het druk en vol. Nergens is plek 
om te spelen. De bleekneusjes moeten in de zon kunnen 
lopen. Hun ouders en grootouders kunnen dan intussen 
bijkomen aan de waterkant. Met die gedachte begint Nelis 
aan Plaswijckpark.

DE EERSTE ATTRACTIES 
Nelis Loos koopt een flink stuk grond buiten de stad, aan  
de Bergse Achterplas. In 1923 gaat de eerste schep de grond 
in. Langzaam ziet hij zijn droom werkelijkheid worden.  
Er komt een speeltuin met een draaimolen, een glijbaan  
en een kleine dierentuin. Er wordt een uitkijktoren gebouwd 
en een doolhof met lachspiegels. En nog weer later bouwt 
Loos een theehuis, waar ouders en opa’s en oma’s even 
kunnen uitrusten.

In 1927 bouwt architect L.N. Krijgsman een amfitheater. Op 
26 mei in 1928 opent het amfitheater met wintertuin. Daarna 
komen daar het nieuwe apen- en vogelgebouw, het zoet- en 
zoutwateraquarium en het tennisbaancomplex met een 
clubhuis bij. Het park trekt al snel honderdduizenden bezoe-
kers per jaar, voornamelijk Rotterdammers die het niet al te 
breed hebben. Daarnaast heeft het Plaswijckpark een 
belangrijke functie als buurtpark voor de bewoners van 
Hillegersberg en Schiebroek.

Nelis is tevreden. Zijn idee werkt (en een eeuw later werkt 
het nog steeds). Hij is zijn tijd in 1923 al ver vooruit.

MOEILIJKE TIJDEN 
Halverwege de jaren dertig komt Nelis in financiële moei-
lijkheden. Het voortbestaan van Plaswijckpark wordt 
bedreigd. De kosten voor het steeds uitgebreidere park 
worden langzamerhand te hoog voor particulier Loos. Het 
resulteert in de verkoop van het park aan Stichting 
Plaswijckpark. Nog altijd behoort Plaswijckpark tot deze 
zelfde stichting.

Al snel na de oprichting van Stichting Plaswijckpark breekt 
de Tweede Wereldoorlog uit. Plaswijckpark blijft tijdens de 
oorlogsjaren wel open voor het publiek. Naarmate de oorlog 
langer duurt, lijkt het Plaswijckpark populairder te worden. 
Dat komt door de beperkte vrijetijdsmogelijkheden voor 
Rotterdammers en de lage entreeprijzen van Plaswijckpark. 
Gedurende de oorlog wordt het steeds moeilijker om aan 
onderhoudsmateriaal en dierenvoedsel te komen. Toch 
wordt er veel zorg besteed aan het onderhoud, uit angst dat 
het publiek een verwaarloosd recreatiepark zal gaan mijden.

In 1975 wordt het voortbestaan van Plaswijckpark voor een 
tweede maal bedreigd. Door de toegenomen welvaart 
neemt het vervoer per auto toe en er komt meer concurre-
rende buitenrecreatie. De dreigende sluiting wordt 
voorkomen door het toekennen van een structurele jaar-
lijkse subsidie van de gemeente Rotterdam.

Stichting Plaswijckpark heeft altijd het gedachtegoed van 
Nelis vastgehouden en in de loop der jaren het park uitge-
breid. In 1961 is het dierengedeelte bijvoorbeeld uitgebreid 
met een kangoeroeweide. Toen de stichting haar 25-jarig 

In 1923 richtte de Rotterdamse horeca-ondernemer Cornelis Nicolaas 
Abraham (Nelis) Loos Plaswijckpark op. Op zijn veertiende werkte Nelis 
Loos al in een café van zijn vader. Op zijn negentiende trouwde hij en een 
jaar later kochten hij en zijn vrouw Dina hun eerste café. Dat ging zo goed 
dat er meer cafés en koffiehuizen bijkwamen. Tussen al dat harde werken 
door kregen Nelis en Dina ook nog negen kinderen. Misschien lag het wel 
aan al die kinderen, dat Loos op zijn idee kwam…

Jan Cees van Duin

“... en hoe beter men  
het Plaswijckpark  
leerde kennen,  
des te meer kreeg  
men het lief. ’’

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek
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jubileum vierde heeft het gemeentebestuur van Rotterdam 
Plaswijckpark een bronzen kangoeroebeeld cadeau gege-
ven. Dit beeld vind je nog altijd aan de ingang van het park.

UIITBREIDING
Plaswijckpark is een familiepark van 15 hectare groot met 
een dierentuin met verschillende kleine bewoners zoals 
otters, stokstaartjes, mara’s en verschillende boerderijdie-
ren. Op het Natuurpad leren kinderen alles over de natuur 
in hun directe omgeving. Daarnaast kunnen kinderen vies 
worden in de Speelbeek, alles leren over het verkeer in de 
Verkeerstuin, afkoelen in de Havenspeeltuin, hun ouders 
aan het werk zetten op de Vlottenvaart en bij slecht weer 
binnen ravotten in het Huis in de Heuvel. Ouders komen 
helemaal tot rust in de Engelse tuin.

In 2013 heeft Plaswijckpark een mooie binnenspeeltuin 
kunnen toevoegen aan haar attractie-aanbod, waardoor 
het park ook in de winterperiode en met slecht weer 
aantrekkelijk is. Plaswijckpark heeft dit mede kunnen reali-
seren door een eenmalige investeringssubsidie vanuit de 
gemeente Rotterdam. Hiermee is een einde gekomen aan 
de jaarlijkse subsidie, en sindsdien is Plaswijckpark een 
onafhankelijke stichting.

NET ZO RELEVANT ALS TOEN
Huizen zijn intussen beter dan honderd jaar geleden. Het 
leven is erop vooruitgegaan en er is meer aandacht voor 
kinderen. Maar het is nog altijd vol en druk in Rotterdam en 
nog steeds hebben kinderen te weinig ruimte om buiten te 
spelen. Ze willen doelloos kunnen rondrennen, de tijd verge-
ten en opgaan in hun spel. En dat kan lang niet overal.

PLASWIJCKPARK IS VOOR IEDEREEN
Nelis Loos vond dat Plaswijckpark er voor iedereen moest 
zijn. Dat is nog steeds zo. We houden de prijs daarom zo laag 
mogelijk. In de kleine samenleving van Plaswijckpark slui-
ten we niemand uit. Daarom leer je bij ons behalve spelen 
ook dat je elkaar nodig hebt. Door te spelen met andere 
kinderen en door nieuwe vrienden te maken kunnen ze hun 
kleine wereld groter zien worden. Kinderen hebben elkaar 
nodig: ze ‘moeten’ iets met elkaar. Kinderen uit verschil-
lende culturen vinden elkaar in hun spel.

De mening van kinderen over het park is natuurlijk erg 
belangrijk. Bovendien zijn kinderen vaak goed in het beden-
ken van simpele oplossingen. Juist daarom heeft 
Plaswijckpark een Kinderraad opgericht. Sinds de zomer 
van 2018 vertelt een groep kinderen tussen de zeven en 
twaalf jaar aan medewerkers van het park wat ze leuk 
vinden, wat ze niet leuk vinden en wat ze graag willen.

Plaswijckpark is geen pretpark, maar een speelpark. Bijna 
niets beweegt er vanzelf. Kinderen gebruiken hier hun eigen 
energie en fantasie. Je kunt bij ons net zo lang spelen, totdat 
je lekker moe en voldaan naar huis gaat. Met een hoofd vol 
herinneringen val je als een blok in slaap en droom je van 
alles wat je die dag gedaan hebt.

Plaswijckpark houdt haar doelstelling al 100 jaar elke  
dag actueel. Daar zijn we best trots op. Het is de plek in 
Rotterdam waar álle kinderen met hun familie kunnen 
spelen in de groene natuur.
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1965  Ontwerpen van het architectenbureau Krijgsman en Van Duin

1970 Rheumaverpleeghuis 1984 Rheumaverpleeghuis vanaf de Molenlaan 1984 Rheumaverpleeghuis vanaf de Van Beethovensingel

Luchtfoto uit 1923

Het “Bureau Krijgsman en Van Duin architecten B.N.A.” werd 
gevraagd een ontwerp te maken, het pand werd gerealiseerd 
in de periode 1965-1968 als “Reuma-tehuis aan de Molenlaan”. 
Het architectenbureau van Arie Krijgsman en van Jan van Duin 
jr. was gevestigd op de Eendrachtsweg 64 in Rotterdam. Voor 
adviezen op het terrein van beton- en staalbouw werd gead-
viseerd door het bureau van R. Nijhoff te Rotterdam en door 
Niemans’ Beton te Diemen. Het gebouw had verschillende 
vleugels (allen vernoemd naar een componist); in de kanto-
renvleugel bevond zich een zusterhuis. De Straussvleugel 
bood plaats aan 130 patiënten. Het gebouw kostte in totaal 
bijna zeven miljoen gulden. Mevrouw Brouwer-Batenburg was 
persoonlijk zeer betrokken bij de bouw van het Hillegersbergse 
rheumaverpleeghuis. De dochter van de architect Arie 
Krijgsman herinnert zich nog dat haar vader “zeer onder de 
indruk was van de betrokkenheid en de bevlogenheid van 
mevrouw Brouwer-Batenburg. Hij heeft veel aan haar gehad 
bij een goed en praktisch ontwerp van het gebouw.”

Het Rheumaverpleeghuis kende geen “patiënten”, maar 
“bewoners”. Zelfstandigheid en eigen regie bleven altijd  
de sleutelwoorden. De bewoners werden in het beleid 
betrokken, zo zat de voorzitter van de bewonersraad ook  
in het managementteam. Zoals de voorzitter van het 
Stichtingsbestuur Rheumaverpleeghuis Wim van Deventer 
destijds over de bewoners zei: “Ze zitten misschien wel in 
een karretje, maar hun hoofd werkt prima”. Op 6 mei 1968 
ontving de Stichting Rheumatehuizen te Rotterdam de 
eerste patiënt in haar reumaverpleeghuis.

Privacy had een andere invulling dan heden ten dage. Er 
waren zalen met vier of zes bedden. In de jaren ’90 is er een 
enigszins gebogen vleugel aan de noordzijde van het 
complex toegevoegd. 
 
GROTE ONTWIKKELINGEN IN DE MEDISCHE ZORG
Het Rheumaverpleeghuis werd gebouwd voor reuma- 

Het verhaal over het Rheumaverpleeghuis aan de Van Beethovensingel 60 begint eigenlijk bij 
Christina Brouwer-Batenburg (1901-1974). Zij leed aan een ernstige vorm van reuma en wilde 
graag zo lang mogelijk zelfstandig blijven leven en haar sociale contacten blijven houden. Op 
haar initiatief zouden er in het hele land verschillende reumaverpleeghuizen moeten komen. 
Maar wat later in de tijd veranderden de inzichten weer waardoor er niet in het hele land 
verschillende reumaverpleeghuizen gebouwd zijn. Rotterdam was een van de eerste plekken 
waar een verpleeghuis gerealiseerd kon worden.

Jan Cees van Duin

Rheumaverpleeg huis (anno 1968)

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek
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2018 Definitief ontwerp Rau

patiënten die er tot de rest van hun leven zouden blijven; of 
hij of zij verpleeg- of verzorgingsbehoeftig was deed er niet 
toe. De medische zorg was in handen van een huisarts die 
dagelijks 1 à 2 uur aanwezig was. Vanaf 1981 werden ook 
niet-reumapatiënten opgenomen en kwam een fulltime 
verpleeghuisarts in dienst. Iedere patiënt werd sindsdien 
door een multidisciplinair team onderzocht en werd beke-
ken of het mogelijk was een patiënt weer naar huis te laten 
gaan, of naar een serviceflat of een verzorgingshuis. In 1982 
werd bovendien gestart met de dagbehandeling.
Vervolgens is er veel veranderd op het gebied van de behan-
deling van reumatische aandoeningen. Door het vroeg stellen 
van de diagnose en het vroeg starten van medicijnen is het 
leven van de reumapatiënt veranderd; ernstige invaliditeit bij 
patiënten met een reumatische aandoening komt nog maar 
zelden voor. Er zijn vandaag de dag patiënten die al vijf jaar 
reumatoïde artritis hebben zonder een enkele gewrichtsbe-
schadiging. Deze ontwikkelingen zijn zeer bepalend geweest 
voor de positie en betekenis van het Rheumaverpleeghuis.

HERORIËNTATIE VAN DE POSITIE VAN HET 
RHEUMAVERPLEEGHUIS
In verband met de medische ontwikkelingen veranderde het 
type patiënten dat in het Rheumaverpleeghuis werd opge-
nomen. Het leveren van (poli)klinische revalidatie werd een 
steeds belangrijker speerpunt van het verpleeghuis. Dit leidde 
ook tot een naamsverandering: het Rheumaverpleeghuis 
werd Centrum voor Reuma en Revalidatie Rotterdam (RRR). 
In de loop der jaren is het gebouw verschillende keren aange-
past aan de veranderende tijd. Op zaterdag 2 juni 2000 werd 
het complex ‘heropend’. Het beeld “God blesh you” van de 
Roemeense kunstenaar Ion Triton werd op de binnenplaats 
onthuld. Het beeld is een geschenk van de Roemeense steden 
Constantza en Techirghiol als dank voor de uitwisseling van 
kennis en informatie. 

In de periode 2000-2010 werden in het verpleeghuis meer 
dan 3000 patiënten behandeld na een beroerte (hersen-
bloeding of herseninfarct). Ook zo’n 3000 patiënten werden 
behandeld voor een reumatologische aandoening in combi-
natie met andere zorgvragen (w.o. diabetes, kanker, 
neurologische aandoeningen en hart- en vaatziekten).
De heroriëntatie ten aanzien van de zorg leidde ook tot een 
heroriëntatie op het gebouw. Er werden verschillende plan-
nen ontwikkeld tot herbouw en vergroting. In april 1998 
verscheen een haalbaarheidsonderzoek “Biosfeer 111, 
Rheumaverpleeghuis”, in 2007 was er een nieuw ontwerp 
voor het Centrum voor reuma en revalidatie.

Het ging niet goed met Reuma en Revalidatie Rotterdam. In 
2014 werd RRR door de inspectie voor de gezondheidszorg 

voor zes maanden onder verscherpt toezicht gesteld: 
gewenste verbeteringen op het gebied van medicatieveilig-
heid, hygiëne en infectiepreventie werden in de ogen van 
de inspectie niet snel genoeg gerealiseerd. Ingezet werd op 
een verdere heroriëntatie.

STATE HILLEGERSBERG
In 2016 is het Centrum voor Reuma en Revalidatie Rotterdam 
overgenomen door de stichting Fundis, een grote holding 
bestaande uit niet minder dan 20 zorgbedrijven. Op 
hetzelfde moment werd de naam van het gebouw gewijzigd 
in de State Hillegersberg en werd een aantal zorgbedrijven 
ondergebracht in het gebouw. 
In juli 2018 richtten de Stichting Centrum voor Reuma en 
Revalidatie Rotterdam, de Stichting Aafje Thuiszorg en 
Fundis de nieuwe onderneming Transmitt Revalidatie B.V. 
op. RRR was actief op het gebied van klinische en poliklini-
sche revalidatie en somatische verpleeghuiszorg. Aafje 
verleende dagactiviteiten, intramurale en extramurale 
verpleging, verzorging, behandeling, diensten en welzijn. 
Ook in juli 2018 verkocht Fundis de State Hillegersberg aan 
de Belgische vastgoedvennootschap Cofinnimo, die het 
pand vervolgens weer verhuurde aan Fundis voor het uitoe-
fenen van haar zorgtaken. Cofinnimo en Fundis gaven 
opdracht voor een grote renovatie aan een gerenommeerde 
architect in Amsterdam: Thomas Rau. 

In de periode 2018-2022 werd het oude gebouw vrijwel volle-
dig gerenoveerd. Van het door Krijgsman en Van Duin in de 
jaren ’60 ontworpen deel bleven slechts de fundering en het 
skelet over. Het skelet werd door architect Rau opnieuw inge-
vuld. Het ‘gebogen’ gedeelte van het tot dan bestaande 
gebouw van de jaren ’90 werd volledig gesloopt en vervan-
gen. Het gebouw is modern en duurzaam, zeer gebruiks- en 
energievriendelijk: natuurlijke materialen, veel licht, zicht op 
de natuur, verse lucht, veel zonnepanelen, moderne warm-
tepompsystemen en geen gasaansluitingen, groene daken. 
Het nieuwe pand heeft een luxe brasserie, 48 appartemen-
ten voor bewoners, 28 studio’s voor zorg, 60 studio’s voor 
revalidatiepatiënten. Daarnaast een behandelpoli, een 
keuken, een fitnesszaal en een huisartsenpraktijk. 

De State Hillegersberg is nu een locatie waar inwoners van 
Rotterdam en omstreken tijdelijk dan wel permanent zorg 
en ondersteuning ontvangen. De zorg wordt verleend door 
een aantal organisaties die op de locatie actief zijn: Gouden 
Hart (poliklinische revalidatie), Transmitt (klinische revali-
datie) en Welthuis (verpleegzorg).

De opening van het nieuwe complex vond plaats op  
31 oktober 2022.

ACTUALITEIT:

EEN GROENER 
KLEIWEGKWARTIER

Al meerdere jaren ervaren we steeds vaker de gevolgen van klimaatveranderingen in onze directe 
leefomgeving. De winters worden gemiddeld natter en minder koud. In de zomer neemt het aantal 
regendagen af, maar zijn er wel regelmatig piekbuien met extreem veel neerslag. Dagenlang zijn er 
veel plassen water na zo’n fikse regenbui, ontstaan er funderingsproblemen door een wisselend 
grondwaterpeil en ervaren mens en dier problemen door hittestress. Dit zijn enkele gevolgen 
van deze verandering. De stad zou meer een plek moeten worden waar bodem, water, wind en 
levende organismen opnieuw zijn verbonden met de gebouwde omgeving.

Henk Koetsveld
FUNCTIES VAN GROEN IN DE STAD
Het besef dat groen en water in de directe woon- 
en leefomgeving van belang is, groeit. In het 
jubileumboek 'Wonen tussen groen en water' 
wordt daar de nodige aandacht aan besteed. Een 
groene omgeving verbetert niet alleen het milieu, 
de biodiversiteit en de luchtkwaliteit. Het zorgt ook 
voor minder geluidsoverlast en het verkoelt de 
stad. Daarnaast heeft het positieve effecten op de 
gezondheid en verbetert de sociale verbonden-
heid. In een groene stad lopen mensen rustiger en 
blijven ze langer buiten als ze een blokje om lopen 
of elkaar tegenkomen voor een praatje. In 
Hillegersberg-Schiebroek is veel groen en water 
aanwezig. Hillegersberg werd vroeger al geroemd 
om het vele groen en water. In de Schiebroekse 
polder werd Schiebroek Tuinstad aangelegd.

DE STAAT VAN HET KLEIWEGKWARTIER
Hillegersberg-Zuid (Kleiwegkwartier) wordt omringd 

door het groen van het Melanchtonpark, Berg- en 
Broekpark, Prinsenmolenpark en door het water van 
de Bergse plassen. Maar deze jaren ’30 wijk is toch 
de meest stenige wijk in het gebied. Op de hitte-
stress-kaart van de gemeente Rotterdam kleurt 
bijna de hele wijk rood. De Straatweg, de Kleiweg en 
de Rozenlaan zijn belangrijke doorgaande wegen 
waar de auto een belangrijke plaats heeft en waar 
weinig tot geen bomen en ander groen te vinden is. 
De Nederlandse hoogleraar Stadsbosbouw C. 
Konijnendijk ontwikkelde de 3/30/300 regel: vanuit 
ieder huis zijn minimaal 3 bomen zichtbaar, 30 
procent van de oppervlakte in een wijk is groen en 
maximaal op 300 meter afstand van elk huis in de 
wijk is een park of groene ruimte te vinden. Het 
Kleiwegkwartier voldoet voor het aantal bomen niet 
aan dit ideale beeld van een groene wijk.
 
BEWONERSINITIATIEVEN 
Binnen het Kleiwegkwartier is onder de paraplu 
van de Bewonersorganisatie BOK de Groenclub 
Kleiwegkwartier (GcK) ontstaan met als doel de 
wijk groener te maken. De GcK heeft studenten 
van de Hogeschool Van Hall Larenstein een onder-
zoeksopdracht gegeven. Op basis hiervan zijn 
adviezen gegeven waar en op welke manier de 
openbare ruimte in de wijk meer groen zou kunnen 
krijgen. Dit heeft geleid tot een viersporenbeleid:
1.  Bewoners helpen en activeren om privétui-

nen groener te maken en geveltuinen in te 
richten. Een groot deel van de ruimte is 
immers van woningeigenaren.

2.  Bewoners activeren tot zelfbeheer en 
vergroening van hun straat via de daarvoor 
beschikbare regelingen van de gemeente.

3.  Met de gemeente in gesprek gaan om plannen te 
maken die moeten leiden tot meer groen aan de 
hoofdwegen en in de verdere openbare ruimte.

4.  Met de gemeente in gesprek gaan voor een 
extensiever en natuurvriendelijker groene inrich-
ting en onderhoud van het openbare groen.

 
KLIMAATCAFÉ 
De Groenclub Kleiwegkwartier (GcK) wordt 
breed gedragen in de wijk. Het in januari 2023 
georganiseerde Klimaatcafé in de Oranjekerk 
werd druk bezocht. Op deze bijeenkomst is 
gebleken dat een heel aantal bewoners in de 
wijk klimaatbewust zijn.
Op de agenda van GcK staan diverse nieuwe 
activiteiten voor de rest van het jaar. Een infor-
matiemarkt over opzomeren en klimaatsubsidies 
voor bewoners, rondwandeling langs groen in de 
wijk en een plantenruildag zijn enkele voorbeel-
den. Tal van bewoners hebben zelf al initiatieven 
ontplooid zoals de aanleg van een groene gevel, 
het zelf in beheer nemen van een boomspiegel 
of de aanleg van geveltuintjes. 

In contact komen met de Groenclub 
Kleiwegkwartier (GcK) kan via dit mailadres 
groen@bokrotterdam.nl 

Hittestresskaart Kleiwegkwartier 
(Gemeente Rotterdam)

De Rozenlaan en het Bergpolderplein in vroeger jaren. 
Met straatstenen, die het water gemakkelijk doorlieten 
en bomen langs de weg.

Voorbeeld van geveltuinen in het Kleiwegkwartier
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Het dak van onze woning is heel complex met veel verschil-
lende dakvlakken. De pannen zijn vernieuwd en het dak is 
aan de buitenkant geïsoleerd. Wegens achteruitgang van 
nestgelegenheid voor gierzwaluwen hebben we speciale 
gierzwaluwpannen laten aanbrengen aan de noordzijde. 
Helaas zijn ze na 15 jaar nog steeds niet bewoond.
Begin 2021 hebben we onze oude cv-ketel vervangen door 
een nieuwe HR-ketel met een aansluitingsmogelijkheid voor 
een hybride warmtepomp.

WARMTEPOMP EN ZONNEPANELEN
De plots opkomende energiecrisis ten gevolge van de oorlog 
in Oekraïne heeft onze besluitvorming over warmtepomp 
en zonnepanelen versneld. Na enig eigen oriëntatie en over-
leg met o.a. de energieleverancier en de consumentenbond 
hebben we half 2022 besloten om een hybride warmtepomp 
te laten installeren en vervolgens ook zonnepanelen te 
laten plaatsen.
Het bleek niet makkelijk om een snelle plaatsing te realise-
ren. De meeste leveranciers hanteerden lange wachttijden 
van minstens 6 maanden tot meer dan een jaar. Met enig 
geluk konden wij een leverancier vinden die een onverwacht 
snelle plaatsing van een warmtepomp kon regelen. Offerte 
in juni en plaatsing in september.
De voorbereiding voor de keuze en plaatsing van de zonne-
panelen verliep aanvankelijk voorspoedig, maar toch 
ontstonden er ook hier problemen: men vond ons dak te 
steil en wilde vanwege Arbowetgeving niet het dak op. We 
hebben het contact verbroken en een andere leverancier 
gevonden die de zonnepanelen wel wilde plaatsen. Dat 
leidde wel tot een uitstel van plaatsing van zeker 6-8 maan-
den. Dit is op 16 maart 2023 gerealiseerd. Vanwege de rare 
vorm van ons dak zijn nu maar negen panelen geplaatst. 
Toch is de voorspelling dat we daarmee het grootste deel 
van het eigen gebruik van elektra kunnen opwekken, geluk-
kig net voor het zomerseizoen met de hoogste opbrengst 
van de zonnepanelen.
Het lijkt er wel op dat de Arbowet strenger zal worden toege-
past en dat plaatsing bij complexe daken zoals bij ons ook 
door anderen zal worden geweigerd. Dit werd ons door de 
installateur verteld.

WARMTEPOMP IN WERKING
De warmtepomp maakt weinig geluid. Hij is op afstand van 
ons huis en de buren geplaatst. De eerste maanden met de 
warmtepomp verliepen niet zonder problemen. De 

warmtepomp en de cv-ketel kregen samen op koude dagen 
het huis niet warm. Pas na 3 maanden waren de problemen 
opgelost. Dat was in de eerste plaats een foutieve montage 
en vervolgens een noodzakelijke, geheel gewijzigde instel-
ling van de warmtepomp in combinatie met de cv-ketel. De 
warmtepomp werd zo ingesteld dat er eerder een hogere 
temperatuur water wordt aangeleverd. De temperatuur van 
het cv-water (als de cv moet worden bijgeschakeld) werd 
ook verhoogd van 55 naar 60 graden. Dit zijn aanpassingen 
die nodig zijn in ons oude, niet goed geïsoleerde huis en 
zouden niet nodig zijn voor een modern, wel goed 
geïsoleerd huis.
We hebben ons stookgedrag met de warmtepomp en cv-ketel 
moeten veranderen in vergelijking met alleen een cv-ketel. 
Ten eerste was de watertemperatuur van de cv-ketel vroeger 
op 80 graden ingesteld. Een warmtepomp levert een water-
temperatuur van circa 50 graden, iets te verhogen tot circa 
55 graden. Daarmee wordt het in de woonkamer niet snel 
voldoende warm, zeker niet bij lage buitentemperaturen. 
Het opwarmen duurt veel langer dan we gewend waren. Het 
gevolg is dat het systeem de cv bijschakelt om het in huis 
behaaglijk te krijgen. De watertemperatuur van de cv-ketel 
was aanvankelijk ook afgesteld op 55 graden, maar dat 
bleek in de winter te weinig. Na maanden van fine-tunen 
komt het op het volgende neer:

 -  De temperatuur van het cv-water verhogen naar 60 of 
65 graden, afhankelijk van de buitentemperatuur. Dit 
leidt wel direct tot meer gasverbruik. 

 -  In de ochtend minstens een uur eerder dan voorheen 
beginnen met opwarmen.

 -  Het verschil in kamertemperatuur tussen nacht en dag 
klein houden zo’n 1-1,5 graad verschil. Een groter 
temperatuurverschil tussen dag en nacht leidt er toe 
dat het opwarmen langer duurt en er meer gas 
wordt verbruikt. 

RESULTAAT
De hybride warmtepomp is begin september 2022 geplaatst. 
Het is dus mogelijk om te bekijken hoe het effect was in de 
zes wintermaanden (van begin september tot begin maart 
2023). Dat zijn toch ook de maanden waar het energiege-
bruik het hoogst is. 

 -  Het gasverbruik is (met alle gebreken in het begin) in 
deze zes maanden teruggegaan van gemiddeld (2012-
2022) 1834 m3 naar 616 m3 dus een bezuiniging van 
ca. twee derde.

 -  Het elektragebruik is evenwel in dezelfde periode 
gestegen van gemiddeld 1933 KWh naar 4900 KWh 
dus ruim 2,5 keer zoveel. 

Dat betekent dat zonnepanelen echt zinvol zullen zijn om 
het grotere elektriciteitsverbruik door de warmtepomp te 
compenseren en mogelijk ook een deel van het gebruik van 
elektra in de rest van het huis.

Nu is het zo dat de warmtepomp in de winter zijn nut bewijst 
en de zonnepanelen zullen dat in de zomer doen. We kunnen 
nu nog gebruik maken van de salderingsregeling van de 
energiebedrijven, maar die gaat op termijn verdwijnen. De 
opslag van elektriciteit thuis is nu niet mogelijk of te duur.
Al met al lijkt ons de plaatsing van de warmtepomp toch 
gunstig. Het is wel een hele investering geweest en hoe dat 
financieel op termijn uitpakt is door de wisselende energie-
prijzen niet te zeggen.

ACTUALITEIT

MOOIE VERDUURZAMING  
VAN EEN JAREN ’20 WONING

Wij wonen in Oud Hillegersberg, in de Berglustlaan, in een huis gebouwd in 1927. Over het 
algemeen wordt de plaatsing van een warmtepomp alleen positief geadviseerd bij een 
goed geïsoleerd huis met vloerverwarming. Bij oudere huizen met een matige isolatie wordt 
geadviseerd om geen warmtepomp aan te schaffen en je geheel op isolatie te richten volgens 
de richtlijnen van de Trias energetica: isolatie, isolatie, isolatie. Toch hebben we wel een 
warmtepomp laten plaatsen en recent ook zonnepanelen.

VOORGESCHIEDENIS
Wij zijn hier in 1989 komen wonen, in een huis zonder enige 
isolatie van betekenis, zo lek als een mandje. Wij waren ook 
in eerdere huizen al bezig geweest om de isolatie te verbe-
teren. Hier was dat onmiddellijk nodig. Eerst de tochtgaten 
dichtmaken en waar zinvol tochtstrippen plaatsen. In de 
loop der tijd dubbelglas en deels isolerend restauratieglas, 
isolatie van het dak en van de houten vloer. De verwarming 
gaat via radiatoren en niet met een vloerverwarming. Wat 

helaas niet mogelijk is, is het isoleren van de steens muren.
We wonen ons inziens in een mooi huis en dat speelt ook 
mee bij de te nemen isolatiemaatregelen. Wij vinden de 
achterpui van de woonkamer karakteristiek. Dubbelglas 
paste niet in de smalle metalen sponning. Daarom hebben 
we restauratieglas met een isolerende coating toegepast. 
Op zich is dat duurder maar dan hoefden de sponningen 
nergens te worden aangepast en dat leverde weer een 
besparing op. 

Henk en Tineke van Oosten

De geinstalleerde 
warmtepomp

De achterpui en het complexe dak
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ONTGINNING VOOR AGRARISCH GEBRUIK 
Door de kunstmatige ontwatering kwam het maaiveld 
steeds lager te liggen. De laaggelegen gebieden waren 
kwetsbaar voor overstromingen. Na de stormvloed van 1163 
werd het gebied ontgonnen en opgedeeld in zogenoemde 
copen (pachtovereenkomsten). De copen werden gescheiden 
door ontwateringssloten. De sloten waren niet alleen een 
manier om de waterhuishouding van het gebied te regelen, 
maar vormden dus ook de kavelgrenzen. De ontwaterings-
sloten werden haaks op de rivieren, weteringen, paden of 
nog bestaande ontginningsassen gegraven. Vervolgens 
werd het gebied bedijkt. Op de koppen van de kavels werden 
boerderijen voor de akkerbouw gebouwd. Zo ontstond het 
slagenlandschap met vaak langgerekte, smalle kavels en 
lintbebouwing langs de paden die evenwijdig aan de dijken 
liepen. In de loop van de dertiende eeuw breidden de bedij-
kingen zich uit en werd tenslotte de Schielandse Hoge 
Zeedijk aangelegd, waardoor de dijken in de oude dijken-
gordel hun waterkerende functie verloren.

De middeleeuwse polder Schiebroek bevat structuren die 
vandaag de dag nog steeds bestaan, zoals de Vlietsloot, de 
Kleiweg en de Wildersekade. De Vlietsloot is een veenstroom 
die de natuurlijke grens tussen de ambachtsheerlijkheden 
Schiebroek en Hillegersberg vormde. De Kleiweg volgt een 
oude kreekrug - een met zand gevulde getijdegeul - tussen 
de Schie en de Rotte. Parallel aan  de kreekrug liep mogelijk 
een dijk die deel uitmaakte van de dijkengordel die in de 
twaalfde en dertiende eeuw werd aangelegd. Deze dijk zou 
hebben aangesloten op de oudste, veronderstelde dam in 
de Rotte. Voor zover bekend, werd de Kleiweg voor het eerst 
in 1419 genoemd: Cleyweg. Ook werd in deze tijd geschreven 
over “Sciebrouck”. De Wildersekade is een kade die tenmin-
ste uit de vroege zeventiende eeuw dateert. De kade diende 
als compartimenteringsdijk tussen de Schiebroekse Polder 
en Boterdorpse Polder ter voorkoming dat bij een dijkdoor-
braak alle polders werden overstroomd.

TURFWINNING EN DROOGLEGGING
Door voortgaande inklinking werd het gebied te drassig voor 
akkerbouw. Het land werd daarom benut voor turfwinning. 
Vanuit de stad Rotterdam bestond een grote vraag naar turf 
als brandstof. Turf delven door ‘droog steken’ was in dit 
natte gebied niet meer mogelijk; de grondwaterspiegel was 
bereikt. De onder het water liggende turf was van goede 
kwaliteit, maar moest met een andere methode worden 
gewonnen. Vanaf 1530 ontwikkelde zich een nieuwe vorm 
van turfwinning: slagturven in het natte (eigenlijk baggeren). 
In 1632 telde Schiebroek 54 huizen, in 1732 waren het er 91. 
De huizen stonden niet bijeen in een dorp, maar verspreid 
in het gebied. Kerken en buitenplaatsen waren er niet in 
Schiebroek, maar wel een 'regthuijs', dat overigens niet veel 
meer dan een herberg was.
De vraag naar turf bleef groeien en voor de Schielandse 
plattelandsbevolking was slagturfwinning een belangrijke 
inkomstenbron. Door het diepe baggeren ging echter steeds 
meer land verloren. Hoewel de overheid het slagturven 
verbood omdat het landschap werd aangetast en het slecht 
voor de gezondheid van de turfstekers was, ging het 

slagturven gewoon door. Het resultaat van de turfwinning 
was dat de Schiebroekse Polder in de achttiende eeuw een 
uitgeveende plas was geworden, zoals er zo veel plassen in 
de omgeving waren ontstaan. Van het grondgebied van 
Schiebroek restte alleen nog enkele kleine percelen met 
bebouwing langs de Schiebroekseweg, de Kleiweg en de 
Wildersekade: de rest was water. Droogmaking van uitge-
veend plassengebied bleek uiteindelijk lucratiever te zijn 
dan slagturfwinning, vooral toen de graanprijzen stegen 
door de toenemende vraag naar broodgraan. In opdracht 
van de ambachtsheerlijkheid Schiebroek maakte een land-
meter van Schieland in 1771 een plan voor de droogmaking 
van de Schiebroekseplas. Op 5 augustus 1772 werd octrooi 
voor de drooglegging van de veenplassen verleend. Door 
een molendriegang werd de Schiebroekseplas in 1780 
drooggemalen en ontstond de Schiebroekse Polder. De 
Schiebroekse Polder (558 ha. bouw- en weiland) werd gelei-
delijk aan weer geschikt voor agrarisch gebruik. Langs de 
bestaande dijken (de Ringdijk en de Hoge Limiet) werden 
nieuwe boerderijen gebouwd. 

GEEN DORP SCHIEBROEK
Tot de 20ste eeuw was Schiebroek geen dorp. Het had geen 
dorpskern en geen openbare gebouwen, tenzij het Rechthuis 
aan de Kleiweg als zodanig wordt gezien. Er waren verspreid 
liggende boerderijen en arbeiderswoningen. In Schiebroek 
waren geen kerken. Er was één school, die door gemiddeld 
30 kinderen werd bezocht. Het Rechthuis was een herberg, 
van oudsher genoemd "De Vleeschpotten van Egypten". Hier 
was ook een bakker en een slager gevestigd. Op dinsdagen 
en zaterdagen ging vanaf het Rechthuis een marktschuit 
naar Rotterdam en terug. Van de oudere bebouwing bestaat 
nog een voormalige smederij op de Kleiweg 239-241, het is 
nu een woonhuis.

De eerste 
bewoning van 
Schiebroek
De letterlijke betekenis van de naam Schiebroek is “laag, moerassig land langs 
de Schie”. Het was een woest onbewoonbaar oord met veengrond. Het moeras 
strekte zich naar het zuiden uit tot aan de Kleiweg. Deze weg moet een onderdeel 
zijn geweest van een oude Romeinse weg. In de achtste en negende eeuw 
ontstond de eerste bebouwing op de kleioevers van rivieren en veenstromen. De 
bewoners verdienden de kost met het verbouwen van haver en met visvangst.

Jan Cees van Duin

Ca. 1900. Molendriegang Schiebroek

Voormalige smederij Kleiweg 239-241 (foto 2023)

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek
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Het slagturven, gravure ca. 1616, uit: Delicea Batavicae



Burgemeester  
Le Fèvre de Montigny 

(1837-1907)
Gillis Johannis le Fèvre de Montigny  

werd geboren op 24 april 1837 te Kwadijk en overleed op 18 juni 1907 te Hillegersberg.  
Hij was van 1863 tot 1869 burgemeester van Berkel en Rodenrijs.  

Daarna werd hij burgemeester van Hillegersberg en Bergschenhoek (1869-1907).  
Hij combineerde deze burgemeesterschappen  

met de functie van gemeentesecretaris van Hillegersberg.

Jan Cees van Duin

Het is lang geleden, 1869, het jaar waarin Le 
Fèvre de Montigny burgemeester van Hillegers-
berg werd. Er is niemand meer die hem ooit 
heeft gekend. Voor veel familieleden is hij  
ook niet meer dan een naam. Bij SHHS is maar 
weinig informatie over hem. Als u meer weet:  
heel graag!

HUIZE BIJDORP
Er is niet veel bewaard gebleven van de wapen-
feiten van Le Fèvre de Montigny als burge- 
meester. Hij woonde in Huize Bijdorp, een fraai 
maar eenvoudig herenhuis aan de toen zo geheten 
Bergweg (later: Straatweg 220). Het huis stond 
op een groot perceel. Naast de woning was er 
een wagenhuis, een stal met hooizolder en een 
tuinmanswoning. Verder was er een plantsoen, 
een boomgaard, een moestuin, diverse erven, 
wat bos met verschillende lanen en een beek. 
Het moet direct na zijn aantreden als burge-
meester zijn geweest dat hij aan de bekende 
tuinarchitect J.D. Zocher (1791-1870) opdracht  
gaf tot het ontwerpen van zijn tuin. Le Fèvre  
de Montigny bleef tot aan zijn dood op 18 juni 
1907 in Huize Bijdorp wonen. Het pand werd  
in 1966 wegens bouwvalligheid gesloopt. In  
1981 is daar het appartementencomplex Park 
Bijdorp gekomen.

GROOT FEEST: AMBTSJUBILEUM 1894
Le Fèvre de Montigny's 25-jarig ambtsjubileum 
als burgemeester van Hillegersberg (en Bergschen- 
hoek) werd op 22 februari 1894 uitbundig gevierd. 
Van vrijwel alle huizen wapperde de vlag, gevels 
waren met bloemstukken en linten getooid, even-
als de omnibussen en de paardentrams.
Le Fèvre de Montigny maakte die dag een rijtoer 
vanaf Lommerrijk. Er was een erewacht en er 
waren wel 35 ruiters. Honderden mensen ston-
den langs de route. Onderweg naar het raadhuis 
stopte de stoet. Kinderen van de lagere school 
zongen de burgemeester toe, o.a. met het 
Hillegondalied. In een krant stond: "volop hulde-
blijken aan een geliefde burgervader".
In de raadszaal sprak wethouder P. Visser lovende 
woorden. De burgemeester kreeg een "tegelschil-
derij" met de ineengevlochten wapens van 
Hillegersberg en Bergschenhoek en daarboven 
zijn eigen familiewapen. Van de voorzitter van het 
feestcomité, A. van den Dool, kreeg Le Fèvre de 
Montigny een zilveren beker en een album.
Vervolgens werd de feestelijke rit vervolgd naar 
Terbregge, waar de schooljeugd de burgemeester 
ook weer toezong. Via het Zwaanshals (toen nog 
gemeente Hillegersberg) ging de rijtoer terug naar 
hotel-restaurant Freericks aan de Dorpsstraat. Daar 
kwam een eind aan het dagvullende programma.

WEER FEEST
Op 31 augustus 1898 waren in Rotterdam de 
inhuldigingsfeesten voor Koningin Wilhelmina. 
In Rotterdam werd centraal een feestorganisa-
tie ingesteld met eigen feestcommissies voor 
verschillende straten. In die commissies zaten 
invloedrijke bestuurders en ondernemers. Le 
Fèvre de Montigny was de erevoorzitter van de 
Hildegondastraat.

TOT SLOT
Le Fèvre de Montigny’s gezondheid nam af, maar 
hij bleef desalniettemin lang in functie, tot begin 
1907. Hij was, toen hij om gezondheidsredenen 
aftrad, bijna 70 jaar. Hij overleed op 18 juni 1907.
Toch leeft Le Fèvre de Montigny tot op de dag 
van vandaag in Hillegersberg voort. In het 
Molenlaankwartier werd in 1923 een laan naar 
Le Fèvre de Montigny genoemd: in de raadsver-
gadering van Hillegersberg van 27 april 1923 
kwam het verzoek de tot dan naamloze laan naar 
hem te noemen. Bij besluit van het College van 
Burgemeester en Wethouders van Hillegersberg 
is zo’n 10 jaar later, op 3 mei 1933, ook nog een plein  
naar Le Fèvre de Montigny genoemd.

Stichting Historisch Hillegersberg Schiebroek

1894  Huldiging Le Fèvre de Montigny (Dorpsstraat)

1894  Huldiging Le Fèvre de Montigny (Dorpsstraat) Huize Bijdorp
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Oude, nieuwe, hergebruikte en soms zelfs verdwenen schoolgebouwen van

Hillegersberg, Schiebroek en Terbregge

De schooltijd beslaat een groot deel van onze jeugd. En het school-

gebouw speelt in al die jaren een belangrijke rol. Zoiets als je tweede 

thuis. Maar denk eens na: hoe zag die school, dat gebouw waarin u 

zelf, uw kinderen of kleinkinderen zoveel voetstapjes hebben liggen, 

er ook weer uit?

De leden van de commissie Studie & Inventarisatie van de Vereniging 

Stedebouwkundig Wijkbehoud (VSW) vroegen zich dat ook af. Ze besloten 

een boekje samen te stellen, waarin oude, nieuwe, hergebruikte en soms 

zelfs verdwenen schoolgebouwen van de voormalige deelgemeente 

Hillegersberg, Schiebroek, Terbregge een plaatsje zouden krijgen. 

En het blij�  in dit boekje niet alleen bij een tekst met foto van elke 

school: en passant wordt voor geïnteresseerden de geschiedenis van 

twee eeuwen bouwen voor een veranderend onderwijs beschreven. Vele 

typen schoolgebouwen passeren de revue. Van eenvoudig woonhuis, 

zoals de oudste school in Terbregge, tot de schitterende nieuwbouw 

van de St. Michaëlschool die als een witte villa ingebed ligt in de wijk. 

Staat uw school er ook bij?

Een initiatief van de commissie Studie & Inventarisatie van 
de Vereniging Stedebouwkundig Wijkbehoud (VSW)
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VERENIGING  
STEDEBOUWKUNDIG  
WIJKBEHOUD  
Hillegersberg-Schiebroek-Terbregge
Postbus 35054 - 3005 DB ROTTERDAM
E-mail : info@vsw.biz
Internet : www.vsw.biz
WhatsApp nummer: 06 471 88 147

UITGAVEN VAN DE VSW

Lid worden
De Vereniging Stedebouwkundig Wijkbehoud (VSW) maakt zich sterk om  
historisch, architectonisch, stedenbouwkundig en landschappelijk waardevolle 
elementen in het gebied Hillegersberg-Schiebroek te behouden en zo moge-
lijk te herstellen. Word nu lid en help zo mee de kwaliteit en de aantrekkelijkheid 
van onze woon- en leefomgeving te bevorderen.
 
U ontvangt een welkomstgeschenk, 2x per jaar het tijdschrift Tussen Wilgenplas 
en Rotte, uitnodigingen voor bijeenkomsten in mei en in november, 
maximaal 6x per jaar een digitale nieuwsbrief en de mogelijkheid 
om aan excursies deel te nemen. Meld u aan via www.vsw.biz>steun 
ons>word nu vriend van de VSW of scan de QR-code. 

Cadeaulidmaatschap
Op zoek naar een leuk cadeau voor nieuwe buren? Doe een 
VSW-lidmaatschap van een jaar cadeau! Kijk voor de mogelijkheden 
op onze website www.vsw.biz>steun ons>cadeaulidmaatschap 
of scan de QR-code.

< Gebouwen van Gezag  
Wie heeft er geen voetstappen  
liggen in de raadhuizen  
van Hillegersberg

(€ 5,-)

DEZE UITGAVEN ZIJN TE KOOP BIJ:
MAXIMUS, Bergse Dorpsstraat 122 • VER VAN HIER, Kleiweg 69

Dit is mijn school >
Oude, nieuwe, hergebruikte en soms zelfs 
verdwenen school gebouwen van 
Hillegersberg, Schiebroek en Terbregge 

(€ 12,50)

Wonen
tussen
groen
en
water
tussen natuur en cultuur

NIEUW!
Wonen tussen groen en water >

Jubileumboek over 100 jaar stedenbouw  
in Hillegersberg-Terbregge en Schiebroek. 

(€ 24,95)

Tempelen & begraven >
Bekende en onbekende  

kerken en begraafplaatsen 
 in de wijk

 (€ 5,-)

< Het Geluk 
van de Rotte
Een bloemlezing op de Rotte -  
met veel kleurenfoto’s 

(€ 5,-)

Van Hildegaersberch >
gheboren

Kanttekeningen van een columnist  
uit de Middeleeuwen 

(€ 5,-)

< Van Boven Bekeken
 Luchtfoto’s  
Hillegersberg/Schiebroek 

(€ 15,90)

Opeens vielen wij >
onder de Coolsingel

Hillegersberg, van boerendorp tot  
stadswijk van Anton Stapelkamp 

(€ 14,90)

V ERENIG ING S
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De redactie van TW&R hecht waarde aan het vermelden van de juiste credits van de
copyright-houders van de gebruikte beelden. Soms ontbreken die gegevens bij het
bronmateriaal en/of konden ze (nog) niet worden achterhaald. Mocht er sprake zijn van
onbedoelde fouten of weglating van de juiste credits, neem dan contact op met de
redactie via info@vsw.biz
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